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Sjećanje na turbulentno razdoblje 
u radu Hrvatskoga pčelarskog saveza

ČLANARINA HRVATSKOM PČELARSKOM SAVEZU ZA 2015. GODINU

Članarinu Savezu (uključeno i primanje časopisa) pčelari plaćaju isključivo putem svojih pče-
larskih udruga. U 2015. godini članarina iznosi 225 kuna. Članarinu Udruge trebaju uplatiti od 
1. do 31. siječnja 2015. godine, a blagajnike molimo da nam istu što prije doznače na IBAN: 
HR2524840081100687902 te odmah pošalju i uredni popis s točnim podacima članova koji su 
izvršili uplatu članarine, kao i kopiju uplatnice kojom je uplata izvršena.

PRETPLATA NA "HRVATSKU PČELU"

Pretplatnici plaćaju direktno Savezu pretplatu za časopis, koja za 2015. godinu iznosi 270 kuna. 
Pretplata se plaća na IBAN: HR2524840081100687902. U pozivu na broj treba upisati svoj pret-
platnički broj te kopiju uplatnice, adresu, broj telefona i OIB doznačiti Savezu.

PRETPLATA NA ČASOPIS "HRVATSKA PČELA" ZA
INOZEMSTVO U 2015. GODINI

Pretplata za inozemstvo iznosi 39 eura za 2015. godinu.
Uplatu treba izvršiti odmah na devizni račun.

IBAN: HR2524840081100687902
  SWIT: RZBHHR2X HPS

K
rajem 1954. godine u Zagrebu je osno-
van Savez pčelara Narodne Republike 
Hrvatske. Za predsjednika je izabran 
prof. dr. Ivo Tomašec, a u Upravnom je 

odboru bilo 15 članova. Zbog raznih se teškoća 
rad ovog saveza ubrzo pasivizirao, a aktivnost 
se obnovila deset godina kasnije, odnosno 1964. 
Savez su tada činila dva pčelarska društva, 198 
pčelara s izravnim članstvom i jedno pčelarsko 
poduzeće. Ta je dvojnost bila mjesto spajanja, ali 
i interesnog razilaženja. Paralelno s ovom aso-
cijacijom postojala je i asocijacija u koju su bili 
učlanjeni isključivo privredni subjekti, a zvala se 
Poslovno udruženje za pčelarstvo.

Od svog postanka, pa i ranijih oblika organiziranja 
pčelara, Hrvatski pčelarski savez bio je središte 
okupljanja svega što djeluje u hrvatskom pčelar-
stvu, tako da su kroz njega svoje djelovanje mogli 
širiti i drugi, bilo posredno ili neposredno. U Hr-
vatskoj nema institucije koja ima dodirne točke s 
pčelarstvom a da njezini počeci nemaju korijene 
u Hrvatskome pčelarskom savezu ili u njegovim 
pretečama, koje su također organizirali pčelari. 

S krajem ove godine zatvorili smo šesto desetlje-
će rada Hrvatskoga pčelarskog saveza i započeli 
sedmo. U takvim trenucima naviru dvije latinske 
izreke: Verba volant, scripta manent. i Histo-
ria est magistra vitae. Od vremena do vremena 
korisno je podsjetiti se i zabilježiti kako je bilo i 
što smo učinili u proteklom razdoblju da iz svega 
toga ponešto naučimo kako ne bismo ponavljali 

pogreške. U tekstu koji slijedi opisuje se tek djelić 
događanja koja su označila ulazak u šesto deset-
ljeće i odredila smjer djelovanja Hrvatskoga pče-
larskog saveza. Namjerno se izbjegavaju imena 
sudionika jer nije cilj otvarati stare podjele, nego 
upozoriti na prešućeno, na ono što u aktualno 
vrijeme nije moglo dobiti prostor u časopisu.

Časopis Hrvatska pčela u svojoj je dugoj povi-
jesti bilježio gotovo sve, ali ipak ne sve što se 
događalo u hrvatskom pčelarstvu. Iako je časo-
pis pravi izvor za sve teme iz pčelarstva, katkad 
se dogodi i da nešto izostane, a zaborav s vre-
menom učini svoje, stoga su obljetnice prigoda 
da se na to upozori. Oni koje detaljnije zanima 
pronaći će način da slože mozaik toga turbulen-
tnog razdoblja usporedbom napisanoga u ondaš-
njim brojevima časopisa s onim što je napisano u 

mr. sc. Nenad Strižak, 
pčelar - 40 godina 
aktivnog članstva u 
HPS-u
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vanjskim izvorima (u Godišnjaku Udruženja pče-
lara Hrvatske te u dokumentaciji udruga koje su 
mu pristupile ili dale podršku, ali i ostalih udruga 
koje se tražile promjene). O svemu tome mogao 
bi se napisati roman. Doduše, stariji ne bi trebali 
gajiti iluziju da će mlađi, koji ih nasljeđuju, gubiti 
vrijeme u čitanju takvih tekstova, ipak, postoja-
nje takvih bilježaka nužan je uvjet da se u nekim 
trenucima zaviri u prošlost. Bolje je uspoređivati 
dva viđenja iste situacije prema izvornim teksto-
vima i formirati vlastito mišljenje nego dopustiti 
pisanje po načelu našla krpa zakrpu pa se dogo-
vorile napisati povijest kako im odgovara u tre-
nutku pisanja, a čega itekako ima. 

NOVO DRUšTVENO UREđENjE

U vrijeme socijalizma mnoge su se stvari mogle ri-
ješiti na način koji kapitalizam ne priznaje. Nakon 
prihvaćanja kapitalističkoga društvenog uređenja 
već se sredinom devedesetih godina počelo upo-
zoravati na nužnost transformacije Hrvatskoga 
pčelarskog saveza tako da primarno štiti interese 
pčelara jer drugi imaju barem još jednu moguć-
nost, neki čak i dvije, za zaštitu svojih interesa. 
Za razliku od njih, pčelari imaju samo Hrvatski 
pčelarski savez! Tranzicijsko se razdoblje osjetilo 
i u pčelarstvu. Stare su tvrtke nestajale ili gubile 
primat, a ubrzano su se pojavljivale nove, koje su 
mahom osnivali pčelari s poduzetničkim duhom 
koji su shvatili da će u državi dominantna postati 
trgovina. Stoga su polako napuštali proizvodnju 
na vlastitim pčelinjacima u korist trgovine. Pritom 
su djelovali kao pčelari kroz Hrvatski pčelarski 
savez, kao gospodarstvenici kroz institucije za 
gospodarske aktivnosti, a u javnosti bi se koristili 
i jednom i drugom iskaznicom često ostavljaju-
ći dojam da je sve što nude iz njihove vlastite 
proizvodnje. Osim toga, pčelari koji su prodavali 
vlastiti med na tržnicama trpjeli su nelojalnu kon-
kurenciju onih koji su prodavali „vlastiti” med, 
to jest prekupaca meda. I svi smo bili − pčela-
ri! Izrazi „pčelar”, „prekupac” i „trgovac pčelinjih 
proizvoda” postali su sinonimi, a kad se jezik to-
liko unakazio da je izgubljena njegova osnovna 
zadaća, a to je sporazumijevanje, morao se još 
dodatno unakaziti da se vrati razumljivost. U svr-

hu razlikovanja bilo je nužno uvesti novi pojam, 
odnosno dodati pridjev pa je tako nastao pojam 
„neposredan pčelar”. 

O tome se primjerice raspravljalo na Skupštini 
Pčelarskog saveza Hrvatske još 1994. godine. U 
Hrvatskoj pčeli (br. 4/1994) zapisana je sljede-
ća izjava: „Odlukom Skupštine HPS-a rasprava 
gospodina Nenada Strižaka objavljuje se u izvor-
nom obliku.” Da se tada provelo u djelo ono što 
se predložilo i usvojilo, izbjegle bi se mnoge loše 
stvari koje su se kasnije događale, prije svega 
pčelarima, a time i cjelokupnomu hrvatskom pče-
larstvu.
 
Početkom devedesetih naš je savez vodio uvaže-
ni znanstvenik, a nakon njega spretan privrednik. 
Kad je u jednom trenutku među njima došlo do 
razilaženja, prvi mi je rekao: „Onda mi baš nije 
bilo sve jasno, no sada znam na što si ciljao.” 
Odnosilo se to na moju raspravu na Skupštini 
HPS-a 1994. godine, odnosno na interesne ra-
zlike i razilaženja u trokutu: pčelari – trgovci − 
institucije. 

PČELARSKI SAVEZ ILI SAVEZ PČELARA 

Ulazak u šesto desetljeće bio je opterećen broj-
nim problemima koje tadašnje vodstvo nije znalo, 
htjelo, smjelo ili moglo riješiti. Pčelari su tražili da 
Hrvatski pčelarski savez bude prije svega intere-
sna udruga pčelara. Tražilo se jasno razgraniče-
nje između pčelarskih udruga, pčelarskih tvrtki i 
institucija. Od pčelarskih tvrtki tražilo se istinsko 
partnerstvo, a od državnih službi neutralnost i 
izravan pristup pčelarskih predstavnika bez po-
sredovanja onih koji su povezani s trgovačkim 
tvrtkama i koji čine neformalan trgovačko-institu-
cijski lobi (TIL). Zašto se na potonjem inzistiralo 
− danas je razumljivije nego tada. Pčelarima nije 
odgovarao savez koji državna tijela doživljavaju 
tek kao skup pčelara bez meritornog sugovorni-
ka, pa sugovornika traže u Grupaciji za pčelar-
stvo pri Hrvatskoj gospodarskoj komori ili u dru-
gim institucijama koje prate pojedine segmente 
pčelarstva. Nadalje, tražilo se legalno pravo 
prodaje meda na kućnom pragu i na otvorenim 
prostorima. Pravna regulativa ili tumačenje loših 
propisa išlo je na štetu pčelara. Primjerice, prav-
na je struka oprečno prosuđivala o istom propisu 
o punionicama meda i prodaji na otvorenim pro-
storima, o čemu se vodila tematska rasprava i u 
televizijskim emisijama u najgledanijem terminu. 
Koliko je situacija tada bila nakaradna govori i 
sljedeći primjer. Kada je pokrenuto međunarodno 
natjecanje ZZZAGIMED i održana prva priredba 
na Zagrebačkom velesajmu, 2003. godine, bila 
je predviđena degustacija meda i, odvojeno, pri-
godna prodaja meda. Međutim, od obiju se ide-
ja moralo odustati iz navedenih razloga koji su 
dodatno pojačani dopisom Uprave za veterinar-
stvo: „...tijekom natjecanja i planirane degustaci-
je meda mora biti nazočan nadležni veterinarski 
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inspektor.” Očito je pčelarima bilo namijenjeno 
mjesto iza košnice, a ne iza pulta, gdje se broji 
novac!

DUG jE I MUKOTRPAN PUT DO PROMjENA

U Hrvatskoj pčeli (br. 4/2001, str. 85 − 88.) objav-
ljen je članak Razmišljanja o novom modelu rada 
Hrvatskog pčelarskog saveza i prijedlog prijela-
znog modela kao privremenog rješenja. Taj je 
program, uz dopune, usvojen na Godišnjoj skup-
štini s impresivnom većinom od 200 glasova za, 4 
protiv i 2 suzdržana. Dakako da je to bio alarm za 
akciju onima kojima promjene nisu odgovarale. 
Slijedile su dvije poništene skupštine Hrvatsko-
ga pčelarskog saveza (8. lipnja 2002. i 1. velja-
če 2003.), a u časopisu je uslijedilo objavljivanje 
tekstova jedne strane bez pružanja mogućnosti 
drugoj strani da odgovara. Nakon dvije ponište-
ne skupštine sazvana je i treća, tzv. Bagremarska 
skupština (17. svibnja 2003. godine). Te skupšti-
ne pratile su brojne manipulacije, od administra-
tivnih prepreka do prijetnji. 

Radi ilustracije tadašnjih odnosa u Hrvatskome 
pčelarskom savezu sjetimo se samo čuvene tajni-
čine rečenice povodom usmenog ukora koji joj je 
uputio tadašnji predsjednika Izdavačkog savjeta 
časopisa, a istodobno i vršitelj dužnost predsjed-
nika Udruge uzgajivača selekcioniranih matica 
pčela Hrvatske, a sve poradi najblaže rečeno ne-
podopštine i neobjavljivanja traženoga demantija 
u časopisu pod naslovom Reći ću samo jedno: 
svi ste o tome znali. Razumljivo, tajnica je štitila 
sebe, zašto bi bila Pedro? Djelitelj ukora malo se 
zacrvenio jer nije očekivao takvu tajničinu reakci-
ju, a želio je i ostaviti dojam neutralnosti i svoje 
isključenosti. Tko su svi, nije eksplicitno rečeno, 
pa se može samo nagađati je li bila riječ samo o 
osobama unutar Hrvatskoga pčelarskog saveza 
ili i šire, s obzirom na to da je djelitelj ukora bio 
i osnivač Grupacije za pčelarstvo pri Hrvatskoj 
gospodarskoj komori, odnosno njezin prvi pred-
sjednik. O postojanju više službenih zapisnika 
za istu skupštinu da se i ne govori! Ili dolazak 
izaslanika na takozvanu Bagremarsku skupštinu. 
Dolazak je bio uvjetovan plaćenom članarinom za 

tu godinu, što je bio presedan u djelovanju Hrvat-
skoga pčelarskog saveza još od utemeljenja jer 
je upravo Skupština donosila odluku o visini čla-
narine za tu godinu. Doduše, Skupština je pred 
početak rada ukinula navedeni kriterij plaćenih 
članarina, no brojni izaslanici upravo zbog nepla-
ćene članarine nisu ni krenuli u Zagreb, a i velik 
je broj pčelara već bio na pčelinjacima, što je i 
razumljivo jer je u tijeku bila paša bagrema. Prvo 
zabrani, a potom demokratskom odlukom poništi 
zabranu, no cilj je postignut − „nepodobnih” iza-
slanika nema! Bio je to ranije dogovoren manevar 
„zdravih snaga u hrvatskom pčelarstvu”, kako 
smo ih mi u oporbi posprdno nazivali. 

U takvom je komornom sastavu izabran i pred-
sjednik. Naime, brojni izaslanici nisu došli, kvo-
ruma nije bilo, pa se čekalo sat vremena kako to 
Statut nalaže. Time se krenulo dalje, u još dublje 
probleme i podjele. U tijelima Hrvatskoga pčelar-
skog saveza, to jest u Upravnom odboru, Nad-
zornom odboru i Časnom sudu, dominirali su (s 
oko 30 posto) članovi iz trgovačko-institucijskog 
lobija uz podršku tada interesno vezanih proizvo-
đača matica (tada nazivanih „matičarima”). Ako 
se tome pribroje i oni iz tijela časopisa Hrvatska 
pčela koji su utjecali na politiku vođenja Hrvat-
skoga pčelarskog saveza, dominacija se penjala 
i do 50 posto. Hrvatski pčelarski savez bio je u 
konfuznoj situaciji. Od 21 člana Upravnog odbo-
ra dvije županije (Primorsko-goranska i Splitsko-
dalmatinska) nisu imale člana, kandidat iz Zagre-
bačke županije izabran je svojevrsnim pučem na 
samoj Skupštini, a tada je nametnut i predstavnik 
za Grad Zagreb. 

Trgovačko-institucijski lobi i o njima ovisni „ma-
tičari” nastavili su vladati Hrvatskim pčelarskim 
savezom, pri čemu im je njegova adresa služi-
la kao privid podrške, no to nije potrajalo jer se 
lavina traženih promjena više nije mogla obuz-
dati. Pokrenuti su oblici organiziranja izvan Hr-
vatskoga pčelarskog saveza, mimo postojećih 
službenih struktura, a sve kako bi se savez vratio 
onima kojima pripada − PČELARIMA. Zaredali 
su se skupovi pčelara od Zagreba do Slavonije 
i Dalmacije, od Duga Rese do Voćina, gdje je na 
skupu održanom 22. listopada 2005. godine dva-
deset i šest udruga jednoglasno zatražilo saziva-
nje izvanredne skupštine Hrvatskoga pčelarskog 
saveza te stavilo točku na i svim dotadašnjim ak-
tivnostima. 

Skupština, koja je zapravo bila i izborna i izvan-
redna, održana je 21. siječnja 2006. godine. Za-
pravo je tada neprihvaćanjem izvještaja o radu 
smijenjeno staro rukovodstvo na čelu s predsjed-
nikom, i to gotovo dvotrećinskom većinom, te se 
pristupilo novim izborima. Svu logističku podršku 
oko organizacije ove skupštine o svom je troš-
ku obavilo Pčelarsko društvo Zagreb jer vodstvo 
Hrvatskoga pčelarskog saveza nije željelo pružiti 



SIJEČANJ - 2015. HRVATSKA PČELA

6

SIJEČANJ - 2015.

A K T U A L N O S T I

Inicijativnom odboru nikakvu pomoć oko obavje-
štavanja članstva, iznajmljivanja dvorane, razgla-
sa i svega što prati takve skupove. Za predsjed-
nika Hrvatskoga pčelarskog saveza kandidirala 
su se dva kandidata: dotadašnji predsjednik i u 
tom trenutku novo lice na pčelarskoj sceni, osoba 
koje je kasnije dobila podršku i za drugi mandat 
i time postala itekako prepoznatljiva. Za većinu 
izaslanika pobjeda nove osobe nije bila upitna, 
no gubitnici se nisu mirili s novonastalom situ-
acijom, stoga su tri udruge uložile žalbu. Od te 
tri udruge dvije su ukupno članstvo mogle smje-
stiti u jedan zagrebački taksi, dok treća udruga, 
koja je bila matična udruga bivšeg predsjednika, 
nije djelovala ni godinu dana jer je nastala na-
kon odlaska dijela članstva koje je bilo nezado-
voljno ishodom izbora u staroj udruzi. Sve se to 
tada moglo svrstati u izborni inženjering. Prema 
zakonskim propisima tri su osobe bile dovoljne 
da se osnuje udruga i da imaju svog izaslanika 
na skupštinama HPS-a (tri udruge od po tri člana 
imaju tri izaslanika, dok jedna udruga od devet 
članova ima samo jednog izaslanika). 

U očekivanju odluke pomalo se taktiziralo, pre-
slagivalo i čekalo ishod žalbe. Tako je informacija 
o održanoj skupštini u časopisu zauzela tek ne-
koliko redaka, i to na predzadnjem listu Hrvatske 
pčele (u 2. broju iz 2006. godine). Gradski ured 
za opću upravu odbio je žalbe kao neutemeljene, 
no navedene tri udruge nisu prihvatile tu odlu-
ku, pa su se žalile Središnjem državnom uredu 
za upravu. No dok se čekalo njegovo rješenje, 
novi je predsjednik vješto krčio teren, rješavao 
repove iz prethodnog razdoblja i trasirao put za 
daljnje djelovanje Hrvatskoga pčelarskog saveza. 
Sastao se s predstavnicima Grupacije za pčelar-
stvo pri Hrvatskoj gospodarskoj komori (14. ve-
ljače 2006.), zatim s predstavnicima Udruženja 
pčelara Hrvatske (22. veljače 2006., koji daju be-
zrezervnu podršku novom vodstvu i dokidaju sve 
aktivnosti), a potom i s pčelarima, robnim proi-
zvođačima i drugima. 

OKRENUTA jE NOVA STRANIcA

Regularnost siječanjske skupštine potvrdio je 
i Središnji državni ured za upravu, pa Hrvatski 
pčelarski savez nakon petomjesečne blokade 
konačno može provesti (14. lipnja 2006.) konsti-
tuiranje Upravnog odbora, Nadzornog odbora i 
Suda časti, a dana je i razrješnica dosadašnjim 
članovima Izdavačkog savjeta i Uredništva časo-
pisa Hrvatska pčela. Tako je Hrvatski pčelarski 
savez vraćen neposrednim pčelarima, a pritom 
se izbacio i nepotreban pridjev, i prestao je biti 
filijala trgovačko-institucijskog lobija (TIL-a).

Okrenuta je nova stranica i sve što je nadalje uči-
njeno pripada šestom desetljeću našeg saveza. 
O tom razdoblju neka pišu glavni akteri tih aktiv-
nosti. Ima se što napisati! Poput činjenice da je 
riješeno pitanje legalne prodaje meda na kućnom 
pragu i na otvorenim prostorima ili činjenice da 
se Hrvatski pčelarski savez nametnuo državnim 
institucijama kao snažan sugovornik. 

Možda je, prema kriteriju dalekosežnosti ostva-
renoga za rad Hrvatskoga pčelarskog saveza (a 
poznavao sam i surađivao sa svim njegovim do-
sadašnjim predsjednicima), dojmljivije razdoblje 
bilo kada smo rješavali, i u konačnici riješili, pi-
tanje prostora za djelovanje. Krenulo se od ustu-
pljene barake na Veterinarskom fakultetu, a stiglo 
do prostora kupljenoga vlastitim novcem, i to bez 
ikakve državne potpore, jer tada takvih potpora 
nije bilo. Doduše, takve su usporedbe nezahval-
ne jer svako vrijeme ima svoje ljude, događaje i 
specifičnosti.

P. S.

Članak je napisan na molbu Inicijativnog odbo-
ra za obilježavanje obljetnice Hrvatskoga pče-
larskog saveza, a s obzirom na to da sam bio 
sudionik i protagonist opisanih događaja. Ujedno 
je to i sjećanje i zahvala svima onima koji su se 
zalagali za promjene, za Hrvatski pčelarski savez 
koji ne treba mijenjati ime da bi bio, u današnjim 
društvenim odnosima, prije svega savez pčelara.
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Međunarodna konferencija pčelarskih organizacija 
„Upoznavanje mladih generacija s pčelarstvom”

A K T U A L N O S T I

Z
ajednička izjava s međunarodne konferen-
cije pčelarskih organizacija „Upoznavanje 
mladih generacija s pčelarstvom”

Na inicijativu Slovenskoga pčelarskog saveza 
predstavnici međunarodnih pčelarskih organizacija 
sastali su se 20. studenoga 2014. u Brdu pri Lukovi-
ci (u Sloveniji) kako bi raspravili o aktivnostima pče-
larskih organizacija vezanima uz rad s mladima na 
području pčelarstva.

Budući da se većina osobnih navika stekne u djetinj-
stvu, bitno je brigu za prirodu i pčele početi poticati 
već u najranijoj životnoj dobi. Izrazito je važno razvijati 
svijest o značenju pčela za očuvanje zdravog okoliša 
i prirode, posebice zato što mnogi proizvođači hra-
ne ovise o pčelama i drugim oprašivačima (primjerice 
bumbarima i divljim pčelama). Promotivne i eduka-
tivne kampanje u čijem okviru pčelarske organizacije 
rade s pčelarima utječu na širenje i jačanje svijesti o 
važnosti pčelarstva, ali i očuvanja pčela i prirode.
 
S ciljem poboljšanja rada s mladima na područ-
ju pčelarstva predstavnici pčelara iz Austrije, Crne 
Gore, Hrvatske, Mađarske, Poljske, Slovačke i Slo-
venije donijeli su sljedeće odluke:

NAGLAŠAVAMO1.  da su pčele važne za ekosu-
stav zbog svoje uloge oprašivača jednako u ru-
ralnom kao i u urbanom području. Stoga skre-
ćemo pozornost da se usmjere dodatni napori 
na informiranje javnosti o važnosti pčela za pri-
rodu i ljude. 

ISTIČEMO 2. da se pozitivan stav prema pčelama i 
prirodi mora usaditi u ljude dok su mladi. U naj-
ranijoj životnoj dobi treba početi usađivati brigu 
za prirodu i pčele.

NAGLAŠAVAMO3.  da su pčelarske 
organizacije i pčelari stručnjaci na 
području pčelarstva. Svaki pčelar 
treba nastojati svoje znanje steče-
no teorijskim i praktičnim spozna-
jama dijeliti s drugima.

ISTIČEMO4.  da prijenos znanja o 
pčelarstvu na mlade zahtijeva us-
postavljanje veze s institucijama 
koje sudjeluju u obrazovanju (ško-
lama, vrtićima, institutima…) te s 
njihovim zaposlenicima (odgajate-
ljima, učiteljima…). Uspostavljanje 
veza između navedenih subjekata 
dovodi do trajnije i uspješnije su-
radnje i jača napore u osiguranju 
brige za okoliš. 

ISTIČEMO5.  da sustavan prijenos znanja o pče-
larstvu mladim ljudima zahtijeva odgovarajuće 
ljudske resurse i materijalno-tehničke uvjete, 
što je razlog da smo pozvali države da se na na-
cionalnoj razini financira poslovanje pčelarskih 
organizacija u području rada s mladima.

POTVRĐUJEMO6.  da je inicijativa za uspostavu 
„europskoga mednog doručka” − čiji je cilj po-
dizanje javne svijesti o značaju pčela i pčelinjih 
proizvoda, zdravih životnih navika i lokalno proi-
zvedene hrane − ispravna te da smo suglasni da 
se medni doručak održava u studenome 2015., 
na isti dan u svim europskim zemljama. Pozi-
vamo Vijeće Europe da usvoji inicijativu i pro-
glasi „Dan europskoga mednog doručka” već u 
2015. godini.

POTVRĐUJEMO7.  da će predstavnici pčelarskih 
organizacija nazočni na ovom skupu izvijestiti 
pčelarske organizacije u svojim zemljama o ini-
cijativi Slovenskoga pčelarskog saveza da se 
uspostavi Svjetski dan pčela, pri čemu se pče-
larske organizacije o navedenoj inicijativi trebaju 
izjasniti najkasnije do 1. siječnja 2015. 

PRIHVAĆAMO8.  ponudu Slovenskoga pčelar-
skog saveza o besplatnom prijevodu priručnika 
„Pčela se predstavlja”, koji je prilagođen djeci s 
posebnim potrebama.

PREDLAŽEMO9.  da Apimondia hitno održi sasta-
nak stručnjaka za pripremu mjera za sprječava-
nje širenja etinioze u Europi.

ISTIČEMO10.  potrebu uspostave „Europske pče-
larske škole” za prijenos pčelarskog znanja.

Slovenski pčelarski savez
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H
rvatski pčelarski savez upravo je zakora-
čio u sedmo desetljeće svojega djelovanja. 
Naslijeđe iz protekloga desetljeća, poput 
poticajnih mjera za razvoj hrvatskog pče-

larstva, svakako je korisno, ali se mora modificirati, a 
dijelom i iz korijena promijeniti. Osobno smatram da 
država ne treba ništa pomagati potporama, nepo-
vratnim sredstvima i sličnim mjerama, posebice ne 
u visoko korumpiranim društvima u koja se, na našu 
žalost i sramotu, i mi ubrajamo. Država treba stvoriti 
okvir i pravila igre. Nepovratna sredstva treba davati 
samo u socijalne svrhe, dok ostalima treba pružiti 
kredite bez zelenašenja. Međutim, kada traže drugi, 
moramo i mi.

Politika podjele bespovratnih sredstava poput teh-
ničke pomoći, politika dodjele prava poput prava 
smještaja pčela na pasište, politika pokušaja pri-
svajanja jačeg prava glasa na temelju većeg broja 
košnica, politika isključivosti poput one koja se te-
melji na smještaju pčelinjaka (stacionarnog ili sele-
ćeg), politika izbora poput suženog izbora lijeko-
va, ali i brojne druge situacije koje se ne rješavaju 
u skladu s vremenom u kojem živimo dovode do 
nesporazuma i sukoba, što je posebice opasno za 
asocijacije kao što je naša. Ako želimo biti snažni 
prema van, ne smijemo biti slabi unutra. U sedmom 
desetljeću valja sačuvati i unaprijediti ono što smo 
dosad postigli! 

Dok je predsjednik Hrvatskoga pčelarskog saveza 
bio Mirko Brence, velik pčelarski stručnjak i neu-
moran graditelj pčelarske organizacije, pčelari su 
bili udomljeni na Veteri-
narskom fakultetu. U to 
vrijeme tadašnji Pče-
larski savez Hrvatske 
nije mogao ni sanjati 
o nekakvim državnim 
potporama, toga nije 
bilo ni u našim mislima. 
Pokrivalo se onoliko 
koliko je pokrivač bio 
dug, a sredstva su se 
namicala od članarina. 
Pokušavajući osigurati 
sredstva za sadržaj-
niji rad predsjednik je 
predložio da uz fiksni 
dio članarine postoji i 
varijabilni, prema bro-
ju košnica. Dobro se 
sjećam predloženog 
iznosa od tri dinara po 
košnici. Mislite li da je 
zaživjelo? Nije. Veliki-
ma je to bio iznos koji 

nisu željeli odvojiti premda su smatrali da bi njihov 
glas trebao biti „jači”. Dakle, što se članarine tiče, 
svi smo jednaki i tako treba ostati, sve ostalo vodi 
u neke druge asocijacije pčelara kakvih ima u svi-
jetu i kakve se mogu osnovati u Hrvatskoj, poput 
saveza profesionalnih pčelara. Treba jasno reći da 
Hrvatski pčelarski savez mora jednako štititi člana s 
jednom košnicom i onoga s petsto košnica. To sli-
jedi iz samoga njegova nastanka, stjecanja imovine 
i postignute pozicije u društvu. Prema sadašnjem 
modelu pčelarski glas ne vrednuje se ravnomjerno. 
S obzirom na način izbora izaslanika, u Skupštini 
iza jedne podignute ruke mogu biti tri glasa, ali ih 
može biti i 14. To nije dobro, ali se može popraviti 
vrlo jednostavno i na zadovoljstvo svih udruga. 

Zajedničko dijeljenje europskog prostora nameće 
jače integriranje našeg saveza s ostalim savezima, 
integriranje pčelarskih udruga, bilo pojedinačno ili 
regionalno, ali i pčelara pojedinačno. Za to su po-
trebne informacije i kontakti. Zazivamo medonosnu 
godinu i slatke muke, ali već sada treba naučiti 
kako ponuditi viškove meda izravno na otvorenim 
prostorima, odnosno na događanjima pod vedrim 
nebom kojih je europski prostor prepun. Mnogo 
toga treba naučiti i saznati: od kalendara događa-
nja, preko pravila i propisa koji su na snazi u poje-
dinim zemljama, pa sve do poštovanja i korektnog 
odnosa s domicilnim pčelarima. Važno je to kako 
zbog plasmana viškova proizvodnje tako i zbog 
upoznavanja s ciljem zajedničke zaštite europskog 
prostora u smislu razlikovanja meda iz EU-a i ono-
ga izvan EU-a.

Sedmo desetljeće

mr. sc. Nenad Strižak, 
pčelar - 40 godina 
aktivnog članstva u 
HPS-u
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Metoda se temelji na vizualnoj procjeni broja pčela i površine legla (uključujući sve stadije) na sva-
koj strani pojedinog okvira, a izražava se u kvadratnim decimetrima. jedna strana LR okvira ima po-
vršinu saća od 8,8 dm², kod AŽ okvira površina iznosi 9 dm², a kod Farrarova okvira 6 dm². U jednom 
se kvadratnom decimetru nalazi oko 130 pčela, iz čega proizlazi da jedna puna strana LR okvira ima 
oko 1100 pčela, kod AŽ okvira nalazi se oko 1200 pčela, dok kod Farrarova okvira broj pčela iznosi 
oko 800. Prema ovoj shemi stvaran broj pčela na okvirima može se procijeniti na temelju dobivenih 
brojeva. Međutim, ako sve pčele stave svoje glave u stanice saća, njihov se broj povećava, te može 
iznositi i do 400 pčela po kvadratnom decimetru.

Kako procijeniti jačinu pčelinje zajednice

K
oliko pčela ima u pčelinjoj zajednici? Je 
li vrhunac njezina razvoja kada dosegne 
40 000, 60 000 ili više pčela? Koliki je broj 
pčela na početku, a koliki na kraju zimo-

vanja? Koliko okvira legla, odnosno pčela, pčelinja 
zajednica ima na vrhuncu svog razvoja? Koliki je 
učinak stimulativnog prihranjivanja na razvoj pčeli-
nje zajednice?
 

Ovo su samo neka od pitanja koja si pčelari često po-
stavljaju. Stoga možemo zaključiti da procjena jačine 
pčelinje zajednice ima veliku važnost u suvremenom 
pčelarstvu. Smisao je valjane procjene pomoć pčela-
rima u pravilnim i pravodobnim postupcima u suvre-
menoj pčelarskoj proizvodnji. Posebice se to odnosi 
na postupke u tehnologiji pčelarenja i zaštiti pčelinjih 
zajednica od različitih bolesti. Iako se „Liebefeld-me-
toda” najčešće upotrebljava u znanstvene svrhe, pri-
likom provedbe raznih pokusa, njezina ju jednostav-
nost čini primjenjivom i za pčelare praktičare.

Metoda se temelji na vizualnoj procjeni broja pče-
la i površine legla (uključujući sve stadije) na svakoj 
strani pojedinog okvira, a izražava se u kvadratnim 
decimetrima. Jedna strana LR okvira ima površi-
nu saća od 8,8 dm², kod AŽ okvira površina iznosi 
9 dm², a kod Farrarova okvira 6 dm². U jednom se 
kvadratnom decimetru nalazi oko 130 pčela, iz čega 
proizlazi da jedna puna strana LR okvira ima oko 
1100 pčela, kod AŽ okvira nalazi se oko 1200 pče-
la, dok kod Farrarova okvira broj pčela iznosi oko 
800. Prema ovoj shemi stvaran broj pčela na okviri-
ma može se procijeniti na temelju dobivenih brojeva. 

Međutim, ako sve pčele stave svoje glave u stanice 
saća, njihov se broj povećava, te može iznositi i do 
400 pčela po kvadratnom decimetru. Ova se mo-
gućnost mora uzeti u obzir prilikom same procjene. 
Treba naglasiti da ovisno o jačini pčelinjih zajednica, 
godišnjem dobu i stupnju proizvodnosti određeni 
broj pčela, njih otprilike između 500 i 3000, ostaje 
na bočnim stijenkama košnice. U tom slučaju treba 
procijeniti broj pčela koji se nalazi izvan okvira te ih 
također uključiti u izračun. Prilikom pregleda pčelinje 
zajednice pregledavaju se svi okviri, kako u plodištu 
tako i u medištu. 

Poželjno je izraditi „okvir-shemu” kojom si u počet-
ku, dok još nemamo rutinu određivanja površine u 
kvadratnim decimetrima, vizualno pomažemo pri-
likom brojenja pčela i legla. Jednostavno uzmemo 
jedan LR okvir i užičamo ga tako da ga podijelimo 
na osam jednakih polja, pri čemu svako polje pred-
stavlja površinu od jednoga kvadratnoga decimetra 
(slika 1.).

Prilikom pregleda pčelinje zajednice krećemo od 
prvog okvira, bilo s lijeve ili s desne strane, pa sve 
do krajnjega, desetog okvira u pojedinom nastavku. 
Nakon pregleda svi se okviri vraćaju na svoju po-
četnu poziciju. Prilikom samog pregleda procjenjuje 
se broj kvadratnih decimetara zauzetih pčelama i le-
glom (slike 2. – 6.) te se ocjenjuju ocjenama od 0 do 
8 s lijeve i s desne strane svakoga pojedinog okvira. 
Zbrajanjem svih dobivenih kvadratnih decimetara i 
množenjem sa 130 dobivamo broj pčela u pojedinoj 

Saša Prđun, dipl. ing. agr.
izv. prof. dr. sc. Dragan Bubalo
Sveučilište u Zagrebu
Agronomski fakultet
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zajednici. Množenjem ukupne površine u kvadratnim 
decimetrima koju leglo zauzima brojem 400 dobiva 
se broj pčela u leglu. Ako su pčele gusto zaposjele 
pojedini okvir i vise u obliku brade na donjoj letvici 
okvira, te se pčele prilikom brojenja pribroje samo 
jednoj strani okvira.

Slika 2. Pčele: 3 dm², leglo: 6 dm² (foto: S. Prđun)

Slika 3. Pčele: 5 dm², leglo: 6 dm² (foto: www.agros-
cope.admin.ch)

Slika 4. Pčele: 6 dm², leglo: 4 dm² (foto: www.agros-
cope.admin.ch)

Slika 5. Pčele: 7 dm², leglo: 6 dm² (foto: www.agros-
cope.admin.ch)

Slika 6. Pčele: 8 dm² (foto: www.agroscope.admin.ch)

Kod zajednica koje su se razvile na tri i više nastavaka 
potrebno je gornje nastavke spustiti i odložiti sa strane 
te najprije pregledati prvi nastavak. Zatim se pregleda-
va svaki pojedini nastavak i vraća na svoje mjesto. 

Pčele bi prvi put trebalo brojiti za vrijeme proljetnog 
razvoja kako bismo dobili okvirnu sliku s kojim bro-
jem pčela u zajednicama raspolažemo. Kasnije, tije-
kom aktivne sezone, „Liebefeld- metodu” možemo 
provoditi svaki 21 dan, koliko iznosi razvojni ciklus 
radilice. Ako se želi odrediti što točniji broj pčela u 
pojedinoj zajednici, tada je to potrebno učiniti što 
je moguće ranije, dakle u jutarnjim satima dok izlet 
pčela još nije velik. Prilikom provedbe različitih poku-
sa najčešće se upotrebljava svega nekoliko zajedni-
ca, kod kojih je relativno lako i brzo procijeniti snagu 
pojedine zajednice. No na većim pčelinjacima to nije 
izvedivo, stoga je u tom slučaju dovoljno usporediti 
prosječne vrijednosti po ispitanim skupinama unutar 
samog pčelinjaka.

Poželjno je da „Liebefeld-metodu” uvijek provodi 
osoba koja je procijenila jačinu pojedine pčelinje za-
jednice prilikom prvog pregleda jer se time smanjuje 
vjerojatnost pogreške u samoj procjeni. 
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Kakvo je stanje na pčelinjaku zimi?
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Većina radova na pčelinjaku početkom i tijekom zime ovisi o vremenskim prilikama i svodi se samo 
na nekoliko osnovnih radnji: obilazak i promatranje košnica (posebice prilikom pročisnog izleta), 
osluškivanje pčelinjih zajednica (po intenzitetu će zujanja svaki imalo iskusan pčelar prosuditi kako 
pojedina zajednica zimuje) te kontrola pčelinjih zajednica za toplijih dana prilikom pročisnog izleta 
(bez otvaranja košnica, nego po intenzitetu izlijetanja), pri čemu se donosi odluka je li potrebna bilo 
kakva intervencija, točnije je li baš nužna. Ako padne snijeg, nije ga potrebno odstranjivati s košni-
ca na otvorenim pčelinjacima jer je zapravo jako dobar izolator, no valjalo bi ga odstraniti s leta, ali 
samo ako se zamrznuo na njima. Snijeg koji se nije zamrznuo porozan je i kroz njega prolazi zrak, a 
kako je u košnici toplo, prilikom izmjene zraka i sam se topi. 

T
ijekom zimskih mjeseci može biti poprilično 
hladno, što je i normalno za ovo doba godi-
ne, i to ne samo u kontinentalnim, nego i u 
južnim dijelovima naše domovine. Tempera-

ture zraka u kontinentalnim dijelovima mogu pasti i 
do −10 °C, pa i niže, stoga pčelari na pčelinjacima 
i nemaju nekoga velikog posla, osim da obiđu pče-
linjake, ali i da ništa ne diraju ako su pčele dobro 
uzimljene. Ako je i napravljen kakav propust, u ovo 
doba nema popravaka, a ako kojim slučajem i treba 
napraviti nekakve popravke, moramo biti iznimno 
pažljivi i radove izvoditi u najvećoj mogućoj tišini 
kako se pčele, koje zimuju, ne bi uznemiravale. Zna-
mo dobro da svaki ozbiljan pčelar uvijek ima velikog 
posla, ako ne na samom pčelinjaku, onda (kao sada, 
u zimskim mjesecima) priprema i uređuje ili poprav-
lja košnice i pribor, odnosno sve što će upotreblja-
vati u rano proljeće, a kako ne bi bio u gužvi kad 
počne sezona. 

RADOVI U PČELARSKOj RADIONIcI
U pčelarskoj radionici popravljamo dijelove košnica, 
čistimo i dezinficiramo pribor koji ćemo upotreblja-
vati kad počne nova sezona. Zima je kao stvorena 
za ovakve poslove kako bi ih pčelar uspio obaviti 
jer tijekom aktivne sezone to se jednostavno ne sti-
že. Sa zimskim radovima treba početi što prije i, na-
ravno, napraviti plan prioriteta obavljanja pojedinih 
poslova. Pritom ne smijemo biti površni i brzopleti 
jer samo temeljitim radom možemo sve radnje oba-
viti kvalitetno i na vrijeme. Nikako se ne bi smjelo 
dogoditi da zima prođe, a da ovi poslovi dočekaju 
proljeće jer se tada više neće stići napraviti temelji-
to i kvalitetno jer će stizati novi i neodgodivi poslovi 
koji će se morati odraditi i koji neće moći čekati. U 
pčelarstvu se uvijek i baš sve mora napraviti na vrije-
me. Ako se ne napravi, eto problema za koje mnogi 
pčelari krive nekoga drugoga, a sami su prespavali 
zimski san. 

Tijekom zime treba razmišljati i o unapređenju pčeli-
njaka te o njegovome eventualnom proširenju. Mož-
da se pomišlja i na usvajanje nekih novih djelatno-
sti u pčelarstvu, a kako za sve to treba znanje, ali i 

materijal i pribor, sve se to stječe i nabavlja sada, 
tijekom zime. Naravno, svi se ti planovi moraju te-
meljiti na mogućnostima i savjetima iskusnijih pče-
lara, i ne bi trebalo ulijetati grlom u jagode. Najbolje 
je pčelinjak povećavati postupno jer je to mnogo 
sigurnije nego odjednom proširiti na veliko, posebi-
ce ako se to čini bez znanja, iskustva i stalne edu-
kacije. Mnogi novi nazovi pčelari ulaze u pčelarstvo 
glavom bez obzira, bez osnovnog znanja o pčela-
ma i pčelarstvu, a kamoli sa znanjem o biologiji i 
fiziologiji pčela. Ovi su zimski mjeseci kao stvoreni 
i za to da se novi pčelari koliko-toliko educiraju na 
stručnim predavanjima koja organiziraju pčelarske 
udruge.

šTO DALjE RADITI TIjEKOM ZIME?
Većina radova na pčelinjaku početkom i tijekom 
zime ovisi o vremenskim prilikama i svodi se samo 
na nekoliko osnovnih radnji: obilazak i promatranje 
košnica (posebice prilikom pročisnog izleta), osluš-
kivanje pčelinjih zajednica (po intenzitetu će zujanja 
svaki imalo iskusan pčelar prosuditi kako pojedina 
zajednica zimuje) te kontrola pčelinjih zajednica za 
toplijih dana prilikom pročisnog izleta (bez otvaranja 
košnica, nego po intenzitetu izlijetanja), pri čemu se 

josip Križ, 
pčelar i uzgajivač 
matica iz Zagreba
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donosi odluka je li potrebna bilo kakva intervenci-
ja, točnije je li baš nužna. Ako padne snijeg, nije 
ga potrebno odstranjivati s košnica na otvorenim 
pčelinjacima jer je zapravo jako dobar izolator, no 
valjalo bi ga odstraniti s leta, ali samo ako se zamr-
znuo na njima. Snijeg koji se nije zamrznuo porozan 
je i kroz njega prolazi zrak, a kako je u košnici to-
plo, prilikom izmjene zraka i sam se topi. Posebnu 
pozornost moramo obratiti na postavljene češljeve 
koje za vrijeme pročisnog izleta možemo privreme-
no ukloniti. Naravno, sve radove treba napraviti što 
laganije da se pčele ne bi previše uznemirile. Ti-
jekom zimovanja valja voditi računa o tome da se 
pčelama omogući stalan mir, posebice od domaćih 
životinja, ptica i glodavaca. Oko košnica, ali i na 
cijelom pčelinjaku, uvijek bi trebali biti postavljeni 
zatrovani mamci protiv glodavaca kako ne bi na-
padali košnice. Unatoč mamcima, na letima bi sva-
kako trebali biti i metalni češljevi. Ako osluškujete 
košnice, nikako nemojte kuckati ili grepsti po nji-
ma. To iznimno snažno uznemiruje pčele i one tada 
počinju trošiti znatno veće količine hrane, te time 
nepotrebno opterećuju probavni sustav. 

Kako se nikada ne zna kakvo će vrijeme biti, upo-
zorit ću vas na neke pojave u pčelinjim zajednica-
ma tijekom zime. Dogodi li se duže razdoblje toplog 
vremena, to će sigurno potaknuti maticu na pola-
ganje jaja i stvaranje legla, što je jako nepovoljno za 
zimsko razdoblje, posebice u kontinentalnom dijelu 
naše zemlje. Razvoj legla zahtijeva stalno održava-
nje temperature u košnici, a to znači veću potrošnju 
meda i peluda. Veća potrošnja meda i uzgoj legla 
uvjetovat će veliko oslobađanje vlage i ugljikova di-
oksida, što je jako štetno za pčele, posebice ako 
temperatura zraka naglo padne. Uzgoj i razvoj legla 
tijekom zimskoga doba značajno iscrpljuje pčele 
i jako ugrožava njihovo uspješno prezimljavanje. 
Zato i apeliram na one koji već sada misle dodavati 
pogače da to nikako ne rade, nego da to napra-
ve kada se vrijeme na neki način stabilizira i počnu 
veći i stalni unosi peluda jer tada davanje pogače 
ima smisla; sve je ostalo samo velika šteta za pčele 
i samog pčelara.

PČELE SU NAjBOLjI SINOPTIČARI
Dugogodišnjim promatranjem pčela zaključio sam 
da se na temelju ponašanja pčela prilično točno 
može prognozirati kakvo će biti vrijeme, a to su 
potvrdili i neki prirodoslovci. Ako pčele počnu jako 
rano izlijetati iz košnica, to je znak da će dan biti 
lijep, vedar i sunčan. Ako pčele slabo izlaze iz koš-
nice, tog se dana može očekivati kiša ili jak vjetar. 
Ako pak izlijeću jako daleko od košnica, to je znak 
da će se zadržati lijepo i sunčano vrijeme. Lete li u 
skupinama i postupno se vraćaju u košnicu, znak je 
to dolaska vjetra i kiše ili pljuskova. U slučaju da je 
jutro oblačno, a pčele izlijeću iz košnica, znači da 
će se ipak razvedriti. Kada se pojave tamni obla-
ci, a pčele se ne vraćaju brzo u košnicu, neće biti 
kiše, već se ubrzo očekuje proljepšavanje vremena. 
Kada pčele u rano poslijepodne prekinu rad, to je 
znak da će i sutradan biti lijepo vrijeme. Kasniji pre-

stanak rada pčela najavljuje dugotrajno nevrijeme i 
kišu. U slučaju kada pčele pojačano i brzo zatvara-
ju pukotine na košnicama, to je znak jake, hladne i 
dugotrajne zime, ali i obrnuto.

KADA POČINjE LEGLO?
Na kraju ili već sredinom zime, kada su pčele još 
u klupku, matica u sredini klupka počinje polagati 
jaja. Ako su vremenski uvjeti povoljni nesenje po-
činje i ranije. Kada matica počne nesti jaja, pčele 
moraju podizati temperaturu u središnjem dijelu 
klupka na 34-35 °C jer je ta temperatura potreb-
na za daljnji razvoj legla. U samom je početku broj 
snesenih jaja malen, kao i sama površina saća koje 
se nalazi u unutarnjem dijelu klupka. Kasnije, kada 
nastupe topliji dani i noći i kada se klupko postu-
pno raspušta, matica nese sve više jaja i ona zauzi-
maju veću površinu na saću. Pčele radilice, koje su 
dotad mirovale, postaju mnogo aktivnije. One koje 
su ušle u zimu u dobi od 6 do 13 dana starosti i kod 
kojih je ostala razvijena mliječna žlijezda počinju in-
tenzivno hraniti mlade ličinke. Tada pčele počinju s 
većom potrošnjom peluda i meda. Zato je za dobar 
i pravilan razvoj pčelinje zajednice vrlo važno u koš-
nici imati dovoljne zalihe fermentiranog peluda i, 
naravno, meda. Ako je potrebno pčele prihranjivati, 
to radimo isključivo šećerno-mednim pogačama jer 
se tekuća hrana, u obliku sirupa, još uvijek ne može 
dodavati. Kao što je već više puta naglašeno, tije-
kom zimovanja je pčelama potreban mir, no kada 
se u zimskom klupku pojavi leglo, taj mir mora biti 
još potpuniji jer tada svako uznemiravanje pčela 
može prouzročiti mnogo teških posljedica. 

U južnim dijelovima naše domovine proljeće stiže 
prije, pa i sama pčelarska sezona počinje ranije. 
Može se reći da je ondje proljeće već polovicom 
veljače jer tada cvate badem, a svakim se danom 
pojavljuje sve više cvatućeg bilja, stoga pčele inten-
zivno unose pelud, pa i nešto nektara, ali sve to ovi-
si od godine do godine. Nadajmo se da će se neki 
novi pčelari, ali i oni iskusniji, barem malo podsjetiti 
ako su zaboravili što sve treba na vrijeme napraviti 
− nitko vam neće doći nešto napraviti umjesto vas, 
sve morate napraviti sami, i to na vrijeme. 
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Saniranje pčelinjaka poslije poplave

P
regledavajući internet u vezi poplavljenih 
pčelinjaka, to jest tražeći informaciju što 
napraviti kada se voda povuče, nisam pro-
našao nijedan članak koji bi govorio o tome. 

U tekstovima (vijestima, reportažama…) samo se 
spominje koliko je pčelinjih zajednica stradalo i koli-
ka je financijska šteta. Zato sam u ovom članku od-
lučio opisati tragičan događaj na jednom pčelinjaku 
s naglaskom što uraditi nakon poplave kada se ona 
dogodi u relativno toplom djelu godine.

Pčelarima hobistima Stipici Čičku iz Osijeka i Zden-
ku Rimcu iz Petrijevaca neočekivano je poplavljen 
pčelinjak od 22 pčelinje zajednice u košnicama tipa 
LR. Kako su nam Čičak i Rimac izjavili, 18. rujna u 
večernjim satima uopće nije bilo naznaka da će voda 
doći do njihova pčelinjaka, koji je smješten u Ulici 
Ivana Kapistrana u Petrijevcima. 

− U petak, 19. rujna u 6.30 sati, imali smo što vidjeti, 
ali i doživjeti: nivo rječice Vučice podignuo se za me-
tar i pol te nam je voda izdignula s postolja košnice 
pune pčela, već pripremljene za zimu. U prvom tre-
nutku nismo znali što da radimo! Zvali smo iskusne 
pčelare, pitali ih za savjet, ali nitko nam ništa kon-
kretno nije znao reći. Prvo su nas svi pitali vide li se 
košnice iz vode. Naš je odgovor bio potvrdan, stoga 
su nam rekli da skinemo odjeću, obujemo staru i la-
ganu obuću da ne bismo ozlijedili stopala hodajući 
kroz vodu te da iznesemo košnice i ostale dijelove 
na obalu. Možete si zamisliti kako nam je bilo: voda 
hladna, a mi samo u gaćama, na nogama nam stare 
tenisice da ne ozlijedimo stopala, a pčele koje su 

bile suhe počele su nas ubadati. Gurajući košnice 
kroz vodu šalili smo se da će nam pčelinji ubodi 
pomoći da se ne prehladimo − ispričali su pčelari 
Čičak i Rimac, za koje je pravi pakao nastao kada 
su LR nastavke i ostale dijelove (podnice, zbjegove, 
poklopce) izvlačili na suho. Pčele su naime letjele na 
sve strane, stoga je prava sreća da ih nisu izbole. 

− Dok smo se malo odmorili, osušili i obukli, pripremili 
smo rezervna postolja za košnice, zatim smo poku-
šavali kompletirati košnice (podnica, dva LR nastav-
ka, zbjeg), a poklopac nismo postavljali na košnicu 
kako bi pčele ventiliranjem lakše pokušale odstraniti 
dio vode. Zatim smo krenuli u reviziju, košnicu po 
košnicu. Najprije smo očistili podnice, a dobrima su 
se pokazale antivarozne podnice. Voda je iz dijelova 
košnica iscurila kroz žičanu podnicu, dok to nije bio 
slučaj s klasičnim podnicama − pojasnili su.

Milan Kramer,
pčelar iz Osijeka

Svaki pčelar mora imati obilježenu podnicu, svaki nastavak i zbjeg. Obično pčelar ima samo 
obilježen jedan nastavak i po tome vodi evidenciju. To se prilikom ovakvih kataklizmi pokazalo 
neučinkovitim. Kad su svi dijelovi obilježeni, košnice se prema evidenciji mogu kompletirati jed-
nostavno, lako i brzo.
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Poslije je došao teži zadatak, svaki okvir iz nastavka 
morali su ocijediti od vode, a preostale pčele vratiti 
u suhi nastavak s ispražnjenim okvirima. 

− Znamo da smo sve odradili kvalitetno, pa što bude, 
bude! − zaključili su Čičak i Rimac, koji će kada se 
pčele smire, i ako klimatski uvjeti dopuste, obaviti 
temeljit pregled te će vidjeti koliko ima ulica pčela i 
koliko je matica uspjelo preživjeti.

„Dan D” bio je 23. rujna 2014. Jutro je bilo malo 
prohladno, s 10 stupnjeva Celzijevih, no dnevni je 
maksimalac iznosio 20 stupnjeva, a i vrijeme je bilo 
sunčano. Prognoza se obistinila te je dogovoreno 
da se osim vlasnika Čička nađu i njegov kum To-
mislav Glavota, pčelar hobist, i Milan Kramer, autor 
ovog teksta. U akciju smo trebali krenuti u 11 sati. 
Pričekali smo još sat vremena, a za to smo vrijeme 
pripremili tri dimilice, tri posude sa sredstvom za de-
zinfekciju saća, rezervne LR nastavke i PVC posude 
za eventualne otpatke. 

Čičak je pripremio svoju bilježnicu za evidenciju jer 
je smatrao da ona dosadašnja evidencija više ni-
šta ne vrijedi; stoga je krenuo bilježiti sve ispočetka. 
Dogovor je bio da svaki od nas obavlja servis, od-
nosno detaljan pregled košnicu po košnicu. Tako je 
i bilo. Napravili smo pregled i došli do zaključka da 
neke pčelinje zajednice čiste uništeno leglo iz sta-
nica koje prvo pada na podnicu, a zatim ga iznose 
izvan košnice. 

Kada bismo dovršili pregled jedne košnice, odmah 
bismo dojavili Čičku što da napiše u svoju bilježni-
cu. Vjerovali li ne, cjelokupan je pregled 22 pčeli-
nje zajednice obavljen za samo četiri sata. Utvrdili 
smo na samo dva okvira početak plijesni, koju smo 
odstranili, dok je deset okvira sa zatvorenim leglom 
ostalo pod upitnikom, tako da je Čičak trebao pre-
gledati samo te upitne okvire. Ako pčele ne budu 
čistile poklopljeno leglo, dogovoreno je da ih odstra-
ni za tri-četiri dana. 

Od 22 pčelinje zajednice samo se jedna morala ras-
hodovati.

PČELARSKI SAVjETI − šTO NAPRAVITI KADA 
PČELINjAK OSTANE U VODI

Kada se dogodi katastrofa, ne treba odmah stva-1. 
rati paniku, nego treba kontaktirati s nekoliko oso-
ba i pitati ih za savjet, a potom razraditi plan kako i 
što napraviti, i to kvalitetno, sigurno i brzo.
Svaki pčelar mora imati obilježenu podnicu, 2. 
svaki nastavak i zbjeg. Obično pčelar ima samo 
obilježen jedan nastavak i po tome vodi eviden-
ciju. To se prilikom ovakvih kataklizmi pokaza-
lo neučinkovitim. Kad su svi dijelovi obilježeni, 
košnice se prema evidenciji mogu kompletirati 
jednostavno, lako i brzo.
Kompletirane košnice ostavite najmanje sat vre-3. 
mena da se pčele smire, a tek potom možete ići 
u detaljan pregled. 
Pregledajte i sve evidentirajte. 4. 
To vrijedi samo za pčelinje zajednice koje nisu 5. 
bile potopljene.
Pčelinjak, odnosno pčelinje zajednice koje su 6. 
bile postavljene na kontejnerima i pčelarskim 
vozilima i bile su potopljene, nekoliko dana na-
kon povlačenja vode treba detaljno pregledati. 
Pčele koje su stradale treba pokupiti na jedno 
mjesto i zakopati ih. Drvene dijelove koji nisu 
više za upotrebu najbolje je spaliti.
Ako je pčelar kupio košnice uz pomoć potpo-7. 
re, mora izraditi zapisnik da bi se u slučaju do-
laska kontrole vidjelo zašto sve košnice nisu 
na broju.
Sav vosak treba pretopiti.8. 
Pčelar treba napraviti dezinfekciju metalnog di-9. 
jela opreme i pčelarskog vozila.
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Ekološko pčelarstvo u SAD-u

V
ećina se naših pčelara posredstvom ra-
znih medija, ponajviše televizije, upoznala 
s pčelarenjem u SAD-u, toj nama dalekoj 
zemlji. Dosad smo vidjeli da je to za naše 

pojmove nekako grubo postupanje s pčelama i 
košnicama. Vidjeli smo masovno pčelarenje s ne-
koliko tisuća košnica, uglavnom seleće pčelarenje 
ili pčelarenje radi oprašivanja poljoprivrednih kul-
tura, i pritom opet selenje samo radi oprašivanja, 
potom pčelarenje s velikim količinama šećerne pri-
hrane i masovnom uporabom kemijskih lijekova za 
pčele. Nije baš sve tako. I kod njih postoji ekološki 
sustav u pčelarenju, primjerice u saveznoj državi 
Vermontu. Ondje postoji sustav ekološkog pčelar-
stva pod oznakom natural, što znači „prirodno”, 
a ekološki proizvod, to jest ekološki med, nosi 
oznaku organic. Postoje i nadzorni organi, a imaju 
i svoju oznaku(seal) USDA ORGANIc. Ekoloških je 
pčelara oko 10 posto u odnosu na konvencional-
ne pčelare, a prosječan broj košnica po jednome 
ekološkom pčelaru iznosi oko 75. Međutim, koli-
čina proizvedenoga ekološkog meda u odnosu na 
količinu konvencionalnoga vrlo je malena, stoga 
se ekološki med uvozi uglavnom iz zemalja Južne 
Amerike. 

Ekološki pčelar Ross conrad napisao je knjigu o 
ekološkom pčelarstvu pod nazivom Natural Bee-
keeping (Organic approaches to modern apicul-
ture) u kojoj daje upute ekološkim pčelarima s LR 
košnicama stavljajući poseban naglasak na liječe-
nje pčela prirodnim sredstvima. U toj sam knjizi 
našao i činjenice i savjete za koje smatram da će 
biti zanimljivi i našim ekološkim pčelarima. 

U Americi se najvažnijim problemom ekoloških 
pčelara smatra zagađenje, i to i kemijsko i bio-
loško. Najpoznatija opasnost koja prijeti pčeli-
njoj zajednici, a dolazi od čovjeka, jest kemijsko 
trovanje. Tipičan način trovanja pčele zapravo 
je njezina izloženost otrovima koji se nalaze na 
cvjetovima, a dolaze od pesticida. Takvo trovanje 
nije rijetkost unatoč činjenici da su svi koji upo-

trebljavaju pesticide po zakonu dužni pridržavati 
se uputa o upotrebi koje su napisane na amba-
laži. Upute su s razlogom stavljene i oblikovane 
kako bi se spriječio štetan učinak na pčele. Kemij-
sko se trovanje može prepoznati ako pronađemo 
više odraslih umrlih pčela na letu košnica, često 
s otvorenim ustima i jezikom koji strši van. Velika 
izloženost pesticidima može dovesti do smanjenja 
broja pčela u pčelinjoj zajednici do točke u kojoj 
više nema dovoljnog broja pčela radilica koje griju 
leglo. Pesticidi, čija upotreba jest neizbježna, mo-
raju se upotrebljavati noću, kada se pčele ne uda-
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Lovro Krnić, 
ekološki pčelar iz 
Karlovca
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ljavaju iz košnica. Ako se pesticid ne može primi-
jeniti po noći, sve košnice moraju biti premještene 
na minimalnu udaljenost od tri kilometra od mjesta 
koje se tretira pesticidima. Kemikalije koje se rabe 
u poljoprivredi utječu na pčelinje zajednice tako 
što na područjima na kojima se upotrebljavaju do-
lazi do oslobađanja otrova koji polako zagađuje 
zrak, zemlju i vodu, a uzima i danak na slabljenju 
imunosti pčela, što znači da pčele postaju mnogo 
osjetljivije i manje otporne na bolesti i viruse. U 
današnje je vrijeme gotovo svaka biljna i životinj-
ska vrsta na Zemlji podvrgnuta utjecaju kemijskog 
zagađenja koje se svakoga dana ispušta u okoliš. 
To zagađenje ne samo da ima izravan utjecaj na 
tlo, vodu i zrak, nego i neizravno utječe na promje-
nu atmosferskih prilika, što se manifestira kao glo-
balno zatopljenje i zahlađenje određenih područja 
na Zemlji. Pčele nisu izuzete od ovih utjecaja. 

Biološko je zagađenje novi oblik zagađenja veza-
noga uz poljoprivredu, a s kojim su se pčele po-
čele suočavati prije otprilike 15-20 godina. Narav-
no, riječ je o genetički modificiranim organizmima 
(GMO-u). Za razliku od tradicionalnih metoda raz-
množavanja, kod kojih su se kao proizvod dobivali 
hibridi sličnih biljaka i životinja, genetički inženjeri 
miješaju gene različitih organizama, nerijetko od-
lazeći toliko daleko da miješaju životinjski, virusni 
i biljni gen kako bi iz njega proizveli jedan novi or-
ganizam. Takvo se križanje vrsta u prirodi nika-
da ne bi dogodilo. Ova je nova tehnologija dovela 
do postavljanja pitanja o prirodnim, filozofskim i 
moralnim aspektima uporabe GMO-a i o njegovu 
utjecaju na hranidbeni lanac. Ovaj je sukob zapra-
vo sukob poljoprivrednika protiv poljoprivrednika, 
pri čemu multinacionalne agrokompanije grabe 
profit i zasad su u mogućnosti izbjeći bilo kakvu 
odgovornost za štetu koju su genetički modifici-
rani usjevi napravili na usjevima koji to nisu, ali i 
na životinjama i ljudima koji konzumiraju genetički 
preinačenu hranu.

Pčele se oslanjaju na biljke na kojima pronalaze 
nektar i pelud. Pelud kao muška spolna stanica 
cvjetnih biljaka koncentrirani je izvor genskog 
materijala i ima najveći potencijal da dovede do 
trovanja pčelinje zajednice genetički preinačenim 
materijalom. Zbog sakupljanja i potrošnje peluda 
pčela može patiti od izravnih učinaka genetički 
modificiranih biljaka, ovisno o tome kojem je tipu 
i u kojoj količini genetički modificiranih tvari bila 
izložena. Na područjima gdje su pčele i genetički 
modificirane biljke na maloj udaljenosti pčelinje za-
jednice vrlo vjerojatno konzumiraju genetički pre-
inačen materijal i spremaju genetički modificiran 
pelud unutar košnice. Iako se do danas nije pro-
velo mnogo istraživanja, neke studije pokazuju da 
pčele hranjene otopinom genetički modificiranih 
proteina, ovisno o izloženosti, imaju različite pro-
bleme, primjerice probleme s razlikovanjem mirisa 
pojedinog cvijeta, skraćen životni vijek, a pojavile 
su se i poteškoće vezane uz orijentaciju prilikom 
leta do košnice. Nažalost, ova otkrića vezana uz 
GMO vrlo su problematična jer kada se GMO pusti 
u okoliš, on migrira, mutira, razmnožava se i posli-
je je nemoguće to biološko zagađenje odstraniti. A 
pčele, ni krive ni dužne, raznose genetički preina-
čen materijal po okolišu. Povrh svega, mnoga su 
od provedenih istraživanja tajna jer su ih provodile 
ili financirale tvrtke proizvođači genetički modifici-
ranih proizvoda, a to znači da njima nije u interesu 
rezultate pokazati javnosti jer bi to moglo ugroziti 
njihovu zaradu.

Jedino što može spasiti naše košnice, pčele i med 
od GMO-a jest sigurnost da u okolici našega eko-
loškog pčelinjaka nema genetički modificiranih 
usjeva. Zato pravilnici o organskoj ili ekološkoj 
proizvodnji traže kartu budućega ekološkog pčeli-
njaka i okolnog područja na kojem su zabilježena 
mjesta na kojima se potencijalno upotrebljava ge-
netički preinačena tehnologija.
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Preventivne i kontrolne mjere protiv etinioze

Doc. dr. sc. Ivana Tlak 
Gajger, dr. med. vet.
Veterinarski fakultet 
Sveučilišta u Zagrebu

U državama u kojima je mali kornjaš košnice prisutan i uzrokuje velike gospodarske štete, kao i 
štete u pčelarstvu invadiranjem pčelinjih zajednica, primjenjuju se i mjere kontrole broja nametnika 
uporabom veterinarsko-medicinskih proizvoda na osnovi aktivnih tvari kumafosa i flumetrina, dok 
su za tretiranje tla u uporabi preparati na osnovi permetrina. Utvrđeno je da su ličinke maloga kornja-
ša košnice osjetljive na fenitrothion, chlorpyrifos i methomyl. Pritom se fenitrothion čini najotrovnijim 
za nametničke ličinke, iako su sve tri potonje tvari otrovnije od kumafosa. Permetrin je, zajedno s 
drugim navedenim aktivnim tvarima, otrovan i za ostale ne-ciljane vrste kukaca te za medonosne 
pčele, a učestalo ponavljana uporaba može dovesti do razvoja populacija maloga kornjaša košnice 
otpornih ili rezistentnih na primijenjene insekticidne preparate. 

I
ako dosad nije zabilježena prirodna invazija ma-
lim kornjašem košnice (Aethina tumida) na po-
dručju Europe, provedena su brojna istraživanja 
vezana uz dijagnosticiranje i kontroliranje bolesti, 

odnosno sprečavanje širenja nametnika. Pritom su 
istražene metode kontroliranja širenja svih životnih 
stadija spomenutoga malog kornjaša košnice. Ta-
kođer su istražene moguće preventivne mjere za 
sprečavanje nastanka bolesti, odnosno šteta koje 
ovaj nametnik može napraviti tijekom invadiranja u 
pčelinjoj zajednici, ali i mogućnosti potpune sanacije 
invadiranih pčelinjaka. 

Preventivne mjere uključuju držanje isključivo jakih 
pčelinjih zajednica u kojima je izraženo higijensko 
ponašanje te provođenje takozvane dobre pčelarske 
prakse. Potrebno je suziti leta da se odraslim kornja-
šima smanji mogućnost ulaska, a njihov ulazak valja 
i mehanički kontrolirati postavljanjem klopki unutar 
košnice, i to na podnice, te izvana pokraj košnica. 
Valja napomenuti da postoje i takozvane svjetleće 
klopke. 

U državama u kojima je mali kornjaš košnice prisu-
tan i uzrokuje velike gospodarske štete, kao i štete u 
pčelarstvu invadiranjem pčelinjih zajednica, primje-
njuju se i mjere kontrole broja nametnika uporabom 
veterinarsko-medicinskih proizvoda na osnovi aktiv-
nih tvari kumafosa i flumetrina, dok su za tretiranje 
tla u uporabi preparati na osnovi permetrina. Utvrđe-

no je da su ličinke maloga kornjaša košnice osjetljive 
na fenitrothion, chlorpyrifos i methomyl. Pritom se 
fenitrothion čini najotrovnijim za nametničke ličinke, 
iako su sve tri potonje tvari otrovnije od kumafosa. 
Permetrin je, zajedno s drugim navedenim aktivnim 
tvarima, otrovan i za ostale ne-ciljane vrste kuka-
ca te za medonosne pčele, a učestalo ponavljana 
uporaba može dovesti do razvoja populacija maloga 
kornjaša košnice otpornih ili rezistentnih na primije-
njene insekticidne preparate. 

Istraživana je i učinkovitost organskih kiselina za 
kontroliranje broja maloga kornjaša košnice, a iz 
rezultata se može zaključiti da se nakon tretmana 
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mliječnom kiselinom invadiranog saća koje sadrža-
va med i pelud značajno povećava ugibanje odraslih 
primjeraka kornjaša, dok se nakon tretmana mrav-
ljom kiselinom značajno smanjuje broj nametničkih 
ličinaka. Tijekom provedenoga znanstvenog istraži-
vanja o učinkovitosti akaricidnih vrpci koje sadrža-
vaju 10 posto kumafosa i koje su bile postavljene na 
podnice košnica uz valovite kartonske vrpce (klop-
ke) utvrđeno je da je 90,2 posto odraslih kornjaša 
koji su sišli na podnicu uginulo. Međutim, u izračun 
je uvršten samo taj podatak, a on je vezan uz kor-
njaše koji su sišli na podnicu. Budući da se kornjaše 
može naći i u svim ostalim dijelovima košnice, pri-
mjerice na saću, ispod poklopca i hranilice ili pak 
u uskim pukotinama drvenih dijelova košnice, samo 
će dio kornjaša doći na podnicu. Posljedično tomu, 
proračun temeljen samo na broju kornjaša utvrđenih 
na podnici precijenjen je, kao i učinkovitost prove-
denog tretmana. Zato je pri utvrđivanju učinkovitosti 
navedenoga veterinarsko-medicinskog proizvoda ili 
pak nekoga drugog proizvoda primijenjenoga protiv 
prirodne invazije etiniozom potrebno uvijek detaljno 
pregledati cijelu košnicu, odnosno pčelinju zajedni-
cu i prije i nakon njezina tretiranja.

Napravljena je i u poljskom pokusu primijenjena slo-
žena klopka sastavljena od dva dijela: od plastično-
ga kućišta i insekticidom fiprinilom tretiranoga umet-
ka od valovitoga kartona. Uporabom, to jest postav-
ljanjem jedne takve klopke broj odraslih kornjaša u 
košnici može se značajno smanjiti. Klopka prema re-
zultatima istraživanja smanjuje broj odraslih kornja-
ša za 96 posto. Danas se ta klopka masovno primje-

njuje u Australiji. Za tretiranje pohranjenih okvira sa 
saćem protiv kornjaša A. tumida upotrebljavaju se i 
dimna sredstva, to jest ugljikov disulfid i paradiklo-
robenzen. Izbjeljivač za kućnu uporabu preporučuje 
se kao učinkovito sredstvo za uklanjanje kornjaša i 
njegovih ličinaka iz montiranih pčelinjaka i pomoćnih 
objekata. 

Istražena je i učinkovitost primjene više različitih tva-
ri za kontroliranje razvojnih oblika kornjaša u tlu. Na 
području Južne Afrike to su: HCH (benzene-heksa-
klorid), carbaryl, klordazol i otopine soli. Međutim, u 
SAD-u je za tu namjenu registriran i odobren za upo-
rabu veterinarsko-medicinski proizvod koji sadrža-
va oko 40 posto permetrina. Spomenuti je proizvod 
namijenjen polijevanju mehanički obrađenog tla koje 
okružuje košnicu, ili više njih, pri čemu sredstvo ubi-
ja ličinke i kukuljice kornjaša. Također se preporuču-
je za dezinfekciju tla u tretiranim pčelinjacima nakon 
što su sanirane i neškodljivo uklonjene invadirane 
košnice, odnosno pčelinje zajednice smještene u 
njima. U Australiji su registrirani i za uporabu odo-
breni insekticidi koji sadržavaju 50 posto permetrina. 
Za tretiranje tla preporučena je udaljenost od 90 do 
180 cm u svim smjerovima od košnice. Također se 
preporučuje postavljanje zaštićenih košnica u redo-
ve kao preventivna mjera od mogućeg ulaska dima 
ili para u košnicu nakon tretiranja tla insekticidima.

Vapnenac i gašeno vapno su hidrofilni i povisuju 
lužnatost tla, odnosno razinu pH-vrijednosti, te kao 
takvi mogu poremetiti proces prelaska ličinke kor-
njaša u kukuljicu, odnosno mogu se uporabiti kao 
alternativna metoda kontroliranja širenja etinioze. 
Diatomaceozni preparati postavljeni u klopkama 
smještenima unutar košnica letalni su za ličinke, ali 
i odrasle jedinke kornjaša, kao i ličinke u pokusima 
provedenima u laboratorijski kontroliranim uvjetima. 
Ipak, potrebno je imati na umu i činjenicu da su zrele 
ličinke kornjaša ukopane u tlo koje je neprikladno za 
prelazak u kukuljicu preživjele i više od 35 dana. Ako 
nemaju dostupnog tla, mogu preživjeti do 48 dana. 
Smatra se da je vlažnost tla jedan od čimbenika koji 
je ključan za daljnji razvoj ličinke do kukuljice. Budući 
da gašeno vapno ima svojstvo hidrofilnosti, smatralo 
se da izvlači vodu iz tla i tako dovodi do poremećaja 
razvoja kornjaša. Također su opisani znakovi poput 
smanjivanja i sušenja ličinaka i kukuljica kornjaša vr-
ste Tropinota squalida nakon što je bio u kontaktu s 
vodoupijajućim vapnencem. Međutim, mali kornjaš 
košnice ne reagira na opisani način, vjerojatno zato 
što zrele ličinke koje se ukapaju u tlo više ne uzimaju 
hranu te time i ne konzumiraju vapno. Ako se ga-
šeno vapno primijeni tako da ga se kao mješavinu 
zemlje i vapna posipa po tlu, vrlo visok postotak (80 
poto) zrelih ličinaka uspješno završava razvoj u slo-
ju netretiranog tla u koji su ukopane. 

Primjena bioloških načina kontroliranja širenja etini-
oze, odnosno kontroliranja broja kornjaša na nekom 
pčelinjaku ili području, obuhvaća uporabu za kornja-
ša patogenih mikroorganizama, posebice entomo-
patogene gljivice. Mogu se upotrebljavati kao alter-
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nativne metode pri suzbijanju etinioze, no činjenica 
je da često mogu biti visoko specifične za određe-
nog nosioca (domaćina).

Mali kornjaš košnice u razvojnim se stadijima ličin-
ke i odrasloga kornjaša može hraniti voćem, zatim 
pokvarenim ili fermentiranim pčelinjim proizvodima, 
a uspješno se može umnožavati na starom i pljesni-
vom, uskladištenom ili „ostavljenom” saću. Takvim 
načinom života mali kornjaš košnice samo dodatno 
potvrđuje da može biti tolerantan prema nizu razli-
čitih patogenih mikroorganizama koji su prirodno 
prisutni i umnožavaju se u vanjskom okolišu. Prvo 
izvješće o mogućoj kontroli etinioze djelovanjem ne-
poznatih (neidentificiranih vrsta) gljivica prijavljeno 
je nakon masovnog uginuća odraslih malih kornjaša 
košnice tijekom njihova razmnožavanja u laborato-
rijski kontroliranim uvjetima. U prirodnim su uvjetima 
nakon uginuća maloga kornjaša košnice izdvojene 
i identificirane gljivice vrsta Aspergillus niger i As-
pergillus flavus. Obje su vrste gljivica kozmopolitski 
rasprostranjene te se čini da inficiraju zrele ličinke 
kornjaša po njihovu izlasku iz košnice i ukapanju u 
tlo. Brojni izolati gljivica Matarhizium i Beauveria 

imaju dobru učinkovitost protiv ličinaka i odraslih 
malih kornjaša košnice u laboratorijski provedenom 
istraživanju. Pritom Matarhizium ubija više od 70 
posto ličinaka tijekom sedam dana, dok Beauveria 
ubija od 99 do 100 posto odraslih jedinaka maloga 
kornjaša košnice tijekom 14 dana nakon početnog 
tretmana. Gljivice iz rodova Matarhizium, Beauve-
ria, Hirsutella i Lecanicillium su entomopatogene 
s vrsno i sojem ovisnim o razlikama u osjetljivosti i 
virulenciji (mogućnost inficiranja) protiv niza kukaca. 
Te su gljivice vrlo rasprostranjene i može ih se izdvo-
jiti iz kukaca, grinja, tla i drugih tvari. Neki su sojevi 
komercijalno dostupni na tržištu. 

Entopatogeni nematodi (crvi) također su upotreblja-
vani tijekom provođenja programa kontrole različitih 
kornjaša, no malo se zna o mogućem nepovoljnom 
djelovanju na maloga kornjaša košnice. Ipak, istra-
živanjem osjetljivosti zrelih ličinaka maloga kornjaša 
košnice na infekcije vrstama Steinernema carpo-
capsae, S. riobrave i Heterorhabditis megidis utvr-
đena je povećana smrtnost ciljanih razvojnih stadija 
kornjaša, posebice u dijelovima godine kad kornjaš 
provodi duže razdoblje u tlu prije izlaska odraslog 
oblika. Sukladno tome smatra se da se nematode 
mogu upotrebljavati kao koristan dio strategije inte-
griranih načina suzbijanja nametnika s ciljem sma-
njenja njihova broja ispod razine koja može prouzro-
čiti ekonomske štete. 

U nekim situacijama djelomičnu ulogu u biološkom 
suzbijanju etinioze imaju i nametničke ose i namet-
ničke muhe, kao i mravi. Pritom se na primjer na po-
dručju SAD-a mravi Solenopsis invicta hrane zrelim 
ličinkama kad one izađu iz košnica te tako smanjuju 
razvoj invazije na nove košnice ili nova područja.

Zaključno, mali kornjaš košnice predstavlja pravu i 
stvarnu prijetnju održivosti pčelinjih zajednica diljem 
svijeta. Biologija te vrste nametnika omogućava mu 
preživljavanje u područjima s različitim klimatskim 
uvjetima. Mali kornjaš košnice može se vrlo brzo 
jako razmnožiti i uspostaviti prirodnu invaziju s veli-
kim brojem jedinaka u povoljnim okolišnim uvjetima. 
Iako je istraženo mnogo različitih načina i metoda 
kontroliranja tog nametnika, ne smije se smetnuti s 
uma da je većina istraživanja provedena u laborato-
rijskim uvjetima ili na područjima izvan Europe te da 
će se stvarna situacija, i s brzinom širenja nametnika 
i s mogućnostima njegova suzbijanja, moći vidjeti 
tek pri unošenju na pojedino novo zemljopisno po-
dručje. 
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S
toljećima duboko ukorijenjen u arapskoj 
kulturi i mnogo cjenjeniji od nafte čuveni 
sidrov med iz Hadramauta na jugozapadu 
Arapskog poluotoka najtraženiji je med 

na čitavom svijetu, a njegova cijena posljednjih 
godina dosiže astronomske visine. U trenutku dok 
čitate ovaj tekst jedan kilogram sidrova meda, koji 
je posljednjih godina postao novi statusni simbol 
„zdrave elite”, prodaje se za nevjerojatnih 250 
američkih dolara! Iako medonosna biljka sidr ra-
ste i u Sudanu, jemenski pčelari inzistiraju na tome 
da je zbog „posebnih uvjeta u kojima raste” sidr s 
planina na istoku ove egzotične zemlje superior-
nijeg okusa. 

Biljka sidr, latinskog naziva Ziziphus spina-chri-
sti, to jest „žižula Kristova trna”, ime je dobila po 
svojim trnovitim grančicama. Naime, neki vjeruju 
da je upravo od njih mogao biti ispleten vijenac 
koji je Kristu stavljen na glavu prije raspeća. Ova 
vrlo cijenjena zimzelena biljka autohtona je vrsta u 
Sudanu i na istoku Jemena, duž pustinjskoga pla-
ninskog lanca Hadramauta. Sidr preferira izlože-
nost suncu, suh zrak i pjeskovito tlo tipično za je-
menske pustinje. Riječ je o biljci koja je ekstremno 
otporna na sušu, ima dubok korijen te široko i vrlo 
naborano stablo smeđe boje koje može narasti u 
visinu do šest-sedam metara. Relativno veliki ze-
leni listovi ovalnog oblika imaju duboke žilice i vise 
sa sivih vretenastih grančica, zbog čega je biljka 
grmolika. Cvjetovi su joj mnogo manji od listova i 
u obliku su blijedih žućkastozelenkastih grozdova 

koji rastu vrlo blizu grančica. Svaki cvijet proizvodi 
okrugli jestivi zeleni plod sličan jabuci, a koji kada 
sazre dobiva žutonarančastu boju.

Dobiti sidrov med nije nimalo lako. Dva puta go-
dišnje, jednom u jesen i ponovno tijekom ljeta, 
pčelari iz čitavog Jemena dovoze svoje glinene i 
drvene košnice na automobilskim galerijama i pri-
kolicama probijajući se kroz nepristupačan, stje-
novit planinski lanac Hadramaut. Paša je ekstre-
mno oskudna, ali je posao ipak vrijedan truda jer 
je riječ o najcjenjenijem medu na svijetu. Cvjetanje 
traje i do 60 dana, iako najviše nektara daju stariji 
primjerci biljke desetak dana nakon početka cvje-
tanja. Premda neki pčelari u Jemenu uhvate i po 
pet paša godišnje, jedna je ipak najvažnija, stoga 
se smatra da je jesenski med najfinije vrste.

Medna groznica počinje sredinom listopada kada 
se pčelari iz polunomadskih plemena kamionima 
natovarenima košnicama spuste u doline Hadra-
mauta. Nalik tragačima zlata iz vesterna, bezbroj 
pčelara avanturista raspoređuje svoje košnice na 
ograničeno područje koje će sljedećih tjedana 
budno nadzirati do zuba naoružani kalašnjikovi-
ma, mačetama i tko zna čim drugim. Sredinom 
studenoga med se cijedi i skladišti, a potom se 
pod pratnjom transportira u mali prašnjavi grad Al 
Katan, kamo pristižu trgovci iz čitavog Adenskog 
zaljeva da uzmu uzorke meda, ocijene nijanse, 
boju, gustoću, aromu... Med se potom otprema 

Sidrov med − tajne najskupljeg meda na svijetu

Dobiti sidrov med nije nimalo lako. Dva puta godišnje, jednom u jesen i ponovno tijekom ljeta, 
pčelari iz čitavog jemena dovoze svoje glinene i drvene košnice na automobilskim galerijama i pri-
kolicama probijajući se kroz nepristupačan, stjenovit planinski lanac Hadramaut. Paša je ekstremno 
oskudna, ali je posao ipak vrijedan truda jer je riječ o najcjenjenijem medu na svijetu. cvjetanje traje 
i do 60 dana, iako najviše nektara daju stariji primjerci biljke desetak dana nakon početka cvjetanja. 
Premda neki pčelari u jemenu uhvate i po pet paša godišnje, jedna je ipak najvažnija, stoga se sma-
tra da je jesenski med najfinije vrste

Ivan Umeljić
Urednik časopisa „Pčelarski žurnal“
pcelarskizurnal@yahoo.com
pcelarskizurnal.blogspot.com
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do većih gradova. Samo u Sani, glavnom gradu 
Jemena, postoji više od 200 prodavaonica, ukra-
šenih napadnim, sjajnim zrcalima i ulaštenim dr-
venim oplatama, u kojima prodavači omogućuju 
kupcima degustaciju različitih „berbi” sidrova 
meda, pažljivo upozoravajući na njihove razlike i 
specifičnosti, kao da je riječ o najfinijim francu-
skim vinima.

Zanimljivo je da prodavači dopuštaju kupcima da 
probaju med iz svake staklenke kako bi se što bo-
lje uvjerili u raznovrsnost boja, aroma i okusa. Za-
nimljivi su i trikovi kojima se trgovci služe. Naime, 
uobičajeno je da se, prije nego što kupci kupe, 
mala količina meda iz odabrane staklenke izlije 
po prašnjavom tlu! Ako se med ne razlije, nego 
se zadrži u obliku kapljice, vjeruje se da je riječ o 
zaista pravome medu. Budući da je potrošačima 
kvaliteta na prvome mjestu, njihov je najčešći iz-
bor sidrov med u saću, kao najbliži onome što su 
pčele proizvele.

KAKVA jE OKUSA SIDROV MED?

I što mislite, kakav bi najekstravagantniji med na 
svijetu trebao biti? Sidrov med iz Jemena jantarne 
je boje, nalik je sirupu od tamne čokolade, dok 
sidrov med koji potječe iz drugih regija može biti 
nešto svjetliji, s nijansama crvene. U svakoj njego-

voj kapljici osjeća se pjeskovita aroma jemenske 
pustinje. Dovoljno je gust da se zalijepi za žličicu, 
a da pritom ne iscuri. Fino je izbalansiran i dubo-
kog je i dugotrajnog okusa, no zbog velike mu je 
gustoće potrebno nekoliko sekundi da bi se rasto-
pio na jeziku. U trenutku kada dostigne tjelesnu 
temperaturu, osjećaju se slatkaste nijanse jabuke 
isprepletene notama sušenih datulja i melase. Si-
drov med sadržava visoku razinu antioksidansa i 
ima brojna ljekovita svojstva. Prodaje se kao lijek 
za mnoge bolesti, a među lokalnim se stanovniš-
tvom vjeruje i da je riječ o snažnom afrodizijaku. 
Tradicionalno se konzumira umakanjem toploga 
kruha u med koji se posipa crnim kimom. Osim 
toga, ova je vrsta meda i ključan sastojak tradicio-
nalne jemenske pite s medom (bint al sahan).

U posljednjih se deset godina značajno povećala 
kvaliteta, raznovrsnost i cijena sidrova meda. Sva-
ka trgovina u Sani u ponudi ima svoju vlastitu liniju 
ulja, šampona, kupki i krema temeljnih na sidrovu 
medu. Ono što se proizvede prodaje se eliti i po-
klanja na vjenčanjima, ali i gostima iz svijeta vi-
soke politike. Dvojica su francuskih predsjednika, 
Jacques Chirac 2006. i Nicolas Sarkozy 2007., do-
bila na poklon prilikom službenih posjeta po sta-
klenku sidrova meda. „Med je blago”, naglašava 
Husein Abrauni, četrdesetjednogodišnji farmaceut 
iz Sane, okružen bocama ispunjenima korijenjem 
ginsenga, začinima i smolama aromatičnih divljih 
biljaka, „a pomiješan s prahom sušenih guštera i 
riblje kosti predstavlja savršen afrodizijak.” 

Jemenski su pčelari odlučni u tome da osiguraju či-
stoću svog meda, stoga će svoje pčele prije ostaviti 
da uginu od gladi nego što će ih prihranjivati še-
ćernim sirupom u razdobljima kad cvjetnog nekta-
ra nema u prirodi. Strogo je zabranjena i upotreba 
antibiotika u košnicama, a u planinskoj regiji u kojoj 

Pčelari su na oprezu, nerijetko i dobro naoru-
žani tijekom sezone, kako bi zaštitili svoje košni-
ce, vjerujući da je sidrov med poklon izravno od 
Alaha. Sumnja se da velik dio prihoda od proda-
je ovog meda, koji se mjere desecima milijuna 
dolara, odlazi na financiranje radikalnih islami-
stičkih organizacija. Jemen je druga najnaoruža-
nija zemlja na svijetu po glavi stanovnika, poslije 
SAD-a.
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raste biljka sidr pesticida nema ni u tragovima. Osim 
toga, med se cijedi na isti način kao što se to radilo i 
prije sedam stoljeća, nježnim pritiskanjem rukama.

Međutim, postoje indicije da cijela priča o sidro-
vu medu ima i svoju tamnu stranu. Naime, nakon 
terorističkih napada na Svjetski trgovački centar 
u New Yorku zapadne su obavještajne agencije 
posumnjale da se novac od prodaje sidrova meda 
upotrebljava za financiranje terorizma. Neposre-
dan povod za ovakav stav dogodio se u njujorškoj 
zračnoj luci u listopadu 2001. kad su uhićena dva 
muškarca povezana s Al-Kaidom kod kojih je 
pronađeno 140 000 dolara skrivenih u galonima 
meda podrijetlom iz Jemena. Osim toga, sumnja 
se da se novcem od prodaje ovog meda financira 
i djelovanje jedne fundamentalističke frakcije vrlo 
konzervativne stranke Islah. Štoviše, pretpostavlja 
se da ova jemenska stranka kontrolira najveći dio 
tržišta vrijednoga više desetaka milijuna eura, na 
kojem se godišnje proda oko 5600 tona sidrova 
meda. Iza prividne konkurentnosti na tržištu skriva 
se zapravo ova organizacija, koja „ubire takse” i 
obeshrabruje sve one koji žele raditi nezavisno i 
pošteno. O tome da su islamisti duboko umiješani 
u ovaj biznis svjedoči i imidž „pčelara” koji u vrije-
me cvjetanja sidra posjećuju pustinjske doline Ha-

dramauta. Naime, većina njih nosi bradu po kojoj 
su prepoznatljivi sljedbenici fundamentalističkih 
doktrina u Jemenu. Zbog toga se pretpostavlja da 
velik dio prihoda od prodaje sidrova meda odlazi 
na financiranje fakulteta i bolnica povezanih s ra-
dikalnim islamistima. 

Jemen je trenutačno posvećen razvoju pčelar-
stva na najnovijoj svjetskoj turističkoj atrakciji, 
na otocima misterioznoga otočja Socotre, koje 
je smješteno u Indijskom oceanu, a prostire se 
na udaljenosti od 340 kilometara južno od Jeme-
na i 250 kilometara istočno od Somalije. Otočje 
Socotra poznatije je kao „Galapagos Indijskog 
oceana”. Tu se može pronaći 825 biljnih vrsta, 
od kojih je 37 posto endemičnih, dok se čak 90 
posto gmazova koji ovdje obitavaju ne može naći 
nigdje drugdje na svijetu. Ovaj se „izgubljeni svi-
jet” odvojio od afričkoga kopna prije šest milijuna 
godina, a njegovi su posjetitelji uglavnom rijet-
ki putnici koji traže egzotičnu prirodu i tropsku 
divljinu. Zahvaljujući inicijativi francuskih pčelara 
Camille i Thierryja Sergenta pokrenut je projekt 
pčelarske edukacije na ovom području. Možemo 
samo nagađati koliko će iznositi cijena meda sa 
Socotre, naravno, ako projekt francuskoga brač-
nog para bude održiv.

Jemen je trenutačno posvećen razvoju pčelarstva na najnovijoj svjetskoj turističkoj atrakciji, na otoci-
ma misterioznoga otočja Socotre, koje je smješteno u Indijskom oceanu, a prostire se na udaljenosti 
od 340 kilometara južno od Jemena i 250 kilometara istočno od Somalije. Otočje Socotra poznatije je 
kao „Galapagos Indijskog oceana”. Tu se može pronaći 825 biljnih vrsta, od kojih je 37 posto ende-
mičnih. Na slici su prikazane dvije biljne vrste koje rastu samo na otoku Socotri: pustinjska ruža (lijevo) 
i zmajeva krv (desno).
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T
ijekom proljeća 1986. u Gorskom je kotaru 
vrijeme bilo blago, bez izrazito niskih noć-
nih, a ni vrućih dnevnih temperatura. Sni-
jeg je okopnio u travnju, a voćke su počele 

cvjetati početkom svibnja. Oko upravo prolistaloga 
bukova drveća kao da se po cijeli dan zadržavala 
blaga sumaglica koju je raznosio povjetarac, a kad 
bi je donio u blizinu kuća, činilo se kao da je u zraku 
mnogo sivobijeloga dima ili kao da je vjetar raznio 
perje čije su fine čestice lebdjele u zraku.

Budući da sam bio pčelar početnik, nisam znao o 
čemu je riječ, stoga sam upitao iskusnijega kolegu 
pčelara, koji mi je objasnio da je ta pojava poveza-
na s medenjem bukve. 

Na bukovu lišću (Fagus sylvatica L.) živi bukova 
lisna uš (Phyllaphis fagi L.), prikazana na slikama 
(1. i 2.). Istodobno s listanjem, odnosno s otvara-
njem lisnih pupova, počinju u pazušcu lisnih žila iz 
jajašaca izlaziti uši, koje sišu sok iz lisnih žila s do-
nje strane lista, te se pod bukvama uočava bukova 
medna rosa. U početku su te uši jedva primjetne, 
ali se s vremenom namnože i oblože voskom koji je 
uočljiv kao sivobijela nakupina ili puh sličan perju. 
Puh postaje sve veći i otpada s lista te ga vjetar ra-
znosi po okolišu. Ako je medna rosa dovoljno slat-
ka i ako je ima u obilju, pčele je prihvate i počinju 
unositi. Pogodni vremenski uvjeti mogu podržati 
medenje i do nekoliko tjedana, pri čemu pčelinje 
zajednice brzo ojačaju i napune medišta kvalitetnim 
medom. Takav je slučaj bio 1986. godine, s tim da 
se na medenje bukve nadovezalo medenje jele, što 
je dalo obilna vrcanja.

Druga pojava medenja bukve koju sam uočio zbila 
se 2006. godine. Te je godine šuma rano zamedila, 
a pčelari su govorili da je zamedila jela. Pri pogle-
du na jele u obližnjoj šumi nisam primijetio trago-
ve jelove medne rose, pa sam odlučio pogledati 

na obližnjem brdu visokom otprilike 1100 metara 
nadmorske visine. Kad sam pri vrhu izbio na manji 
proplanak, iznenadio sam se što je na brdu magla, 
iako je vrijeme u srpnju bilo stabilno i sunčano. Pri-
šavši bliže shvatio sam da to ipak nije magla, nego 
da su to puhaste nakupine bukove lisne uši što su 
lebdjele u zraku i u daljini izgledale kao magla jer je 
čitav prostor oko krošnji bio ispunjen njima. Po li-
stovima i tlu ispod bukovih stabala sjajila se bukova 
medna rosa. Tako je te godine bukva medila cijelo 
ljeto, sve do kraja kolovoza. Izvrcani je med bio vrlo 
sličan jelovu medljikovcu, samo se prije iskristali-
zirao. 

Za zaključak bih spomenuo da se bukova lisna uš u 
manjem opsegu pojavljuje u svibnju gotovo svakog 
ljeta, no njezin se razvoj obično zaustavi iz različitih 
razloga: klimatskih uvjeta, pojave povećanog broja 
predatora, nepogodnih procesa u drvu te ostalih 
nedokučivih čimbenika. Očito se uvjeti vrlo rijetko 
poslože da bi podržali dugotrajno medenje, pa je 
ono relativno rijetko i nepredvidivo. Bilo bi zanimlji-
vo čuti iskustva pčelara iz kontinentalne Hrvatske i 
kako oni vide pčelarenje na bukvi.

Bukov medljikovac − što je to?

Josip Lautar, dipl. ing., prof. drv. ind., 
pčelar i ljubitelj prirode



SIJEČANJ - 2015. HRVATSKA PČELA

24

SIJEČANJ - 2015.

Z A N I M L J I V O S T I

Pčelari se ne trebaju brinuti za kestenovu pašu
Milan Lovrić, Sisak

U
natoč bolesti stabala na cijelom području 
Banovine, šume pitomoga kestena uspješ-
no se pomlađuju prirodnim putem, ali i 
sadnjom sadnica iz rasadnika. 

Pitomi kesten, voćka i drvo, Božji je dar hrvatskoj 
Banovini. Nigdje ga u Europi nema koliko ga je u tro-
kutu između Petrinje, Dvora i Hrvatske Kostajnice, 
koja je po kestenu (kostanju) dobila i ime. U čast ke-
stena i Dana neovisnosti u ovom se gradiću svake 
godine održava trodnevna manifestacija skupljanja 
kestena. Bilo je tako i ove godine.

Povijest govori da su pitomi kesten u ove krajeve 
donijele rimske legije da bi za vinograde svojeg car-
stva proizvodile kolje i ograde. Danas je ova vrsta 
drveta zbog raka kore gotovo nestala s europskoga 
kontinenta. U Lijepoj Našoj još ima pitomoga keste-
na, a najviše na Banovini, pa ovdašnji ljubitelji pri-
rode kažu da bi ga zbog svekolike važnosti trebalo 
ugraditi u grb Sisačko-moslavačke županije. Pitomi 
je kesten razlog zašto tisuće izletnika svake godine 
za jesenskih dana hodočaste u ove krajeve. Dolaze 
i stranci u sve većem broju, a u posljednjih nekoli-
ko godina povećan je i interes slovenskih pčelara za 
kupovinom zemljišta uz cestu Petrinja − Kostajnica. 
Kao i prijašnjih godina, i ova je sezona cvjetanja ke-
stena istaknula Banovinu kao pčelarsko odredište, 
no ove godine sa slabim uspjehom zbog učestalih 
kiša u razdoblju cvatnje. No kako pitomi kesten na 
Banovini cvate u različitim vremenskim razmacima, 
pčelari koji su uvažili ovu činjenicu dobili su nešto 
kestenova meda unatoč vremenskim neprilikama.

Govoreći o šumama u zoni od-
govornosti Uprave šuma Po-
družnice Sisak, njezin voditelj 
Petar Petrović naglašava da je 
prostor između Petrinje, Hrvat-
ske Kostajnice i Dvora najveće 
stanište pitomoga kestena u 
Hrvatskoj, a ujedno i najveći 
šumski prostor ove vrste drve-
ta na europskom kontinentu te 
da je to velik doprinos biora-
znolikosti Lijepe Naše. 

− Za razliku od prijašnjih vremena, kesten danas za 
šumare nije ekonomski isplativo drvo, ali se usprkos 
tomu provodi stručno-znanstveno gospodarenje 
njime i njegova sustavna zaštita. Svi zahvati koji se 
provode u sastojinama kestena planirani su i ute-
meljeni na stručnim ocjenama i procjenama, pa je 
svako širenje dezinformacija o prekomjernoj sječi i 
sadnji drugih vrsta drveća neutemeljeno. Iako koristi 
od kestena nema, ponosni smo što pod ovim drve-
tom imamo najveći prostor u Europi te što možemo 

pružiti užitak izletnicima, sakupljačima plodova, ali i 
našim pčelarima, koji s ovog prostora proizvedu 70 
posto sortnog meda pitomoga kestena u Hrvatskoj 
− ističe voditelj Petar Petrović.

BOLEST I OSA šIšKARIcA UGROŽAVA cIjELO 
STANIšTE
U prijašnjim je vremenima štete na kestenovim šu-
mama prouzročene sječom nadoknađivala sama 
priroda. Iz panjeva su rasle mlade biljke i razvija-
le se u stabla. Od polovice prošlog stoljeća pitomi 
je kesten postao ugrožena vrsta zbog povećanog 
iskorištavanja, ali i zbog bolesti koja ga je poče-
la uništavati. Budući da je pitomi kesten u velikoj 
mjeri postao rijetka biljka na europskom prostoru, 
u prijašnjim se vremenima povećala potražnja ovog 
drveta za industrijske potrebe, što je potaklo sječu 
i zdravih stabala.

S druge su se strane pojavile bolesti, od kojih je 
najopasnija rak kore, koji uništava stabla i uzroku-
je sušenje i uništavanje pitomoga kestena. Ova se 
opaka bolest, u stručnim krugovima poznatija kao 
endotioza, pojavila početkom prošlog stoljeća u 
SAD-u, a pedeset godina kasnije i u Europi. Rak 
kore obuhvaća koru i kambijalni dio stabla tako da 
kora najprije nabrekne, zatim promijeni svoju pri-
rodnu maslinasto sivkastu boju u blijedo žućkastu, 
potom u crvenkastu, a na kraju u ljubičastu, nakon 
čega uzdužno puca i otpada. Razaranjem kore do-
lazi do sušenja dijelova ili cijelih stabala te grana 
iznad oboljeloga dijela. Kod oboljelih stabala dolazi 
do zaraze i sušenja lišća i šišarki (kupula) s plodo-
vima, koji na granama ostaju i tijekom zime, a što je 
jedan od pouzdanih simptoma bolesti.

Osim ove bolesti, stabla pitomoga kestena napada 
i uvezena osa šiškarica, iako od nje srećom dosad 
nisu zabilježene značajnije štete. Suzbijanje ove 
bolesti zasniva se na poduzimanju izravnih mjera, 
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KESTEN NA BANOVINI CVJETA U RAZLIČITIM VREMENSKIM RAZMACIMA
Stanište pitomoga kestena na Banovini dobro je poznato odredište ne samo u našim pčelarskim krugovi-
ma nego i na razini Europe. Međutim, mnogim pčelarskim nomadima nije poznato da u ovom dijelu Lijepe 
Naše paša kestena traje i nešto više od mjesec dana. Naime, zbog visinske razlike kesten na različitom 
mikrolokacijama cvjeta u različitim vremenskim razmacima, pa pčele treba seliti kako bi se što bolje isko-
ristio ovaj dar prirode.
Područja kestenove šume u ovom dijelu Hrvatske nalaze se najvećim dijelom duž prometnog pravca 
Petrinja − Hrvatska Kostajnica − Dvor, odnosno Dvor − Glina. Mikrolokacije kestenove šume protežu se 
od vrha Zrinske gore (Šamarice) preko Miočinovića, Mačkova Sela, Begovića, Gornje i Donje Mlinoge, Kli-
nac-grada iznad Budičine, Dejanovića i završavaju u Tješnjaku. Drugi pravac ide od Gornje Bačuge preko 
Peckog, Cepeliša, Križa i Selišta te završava u Župiću, na samom ulasku u selo Gora. Treća linija ide sa 
Šamarice preko Lovče, Komogovine i Jošavice prema Blinji. Kesten medi i u najkišovitije vrijeme, pa se 
u ovom slučaju njegov cvat obnavlja dva-tri puta, a cvate 20 − 25 dana. Najprije počne cvasti u nižim, a 
kasnije i u višim predjelima.
Pitomi kesten počinje cvasti početkom lipnja oko sela Budičine, u predjelu okrenutome na sjeveroistok, a zavr-
šava početkom (katkad i sredinom) srpnja na Šamarici, čime se pružaju idealni uvjeti za seleće pčelarenje.

prije svega sječe ili vađenja osušenih ili zaraženih 
stabala, što šumari iz šumarija pod sisačkom po-
družnicom Uprave šuma stručno i odgovorno pro-
vode.

Razloga za zabrinutost pčelara oko pitomoga ke-
stena nema, poručuje voditelj Petrović i ističe da 
djelatnici šumarija najbolje poznaju stanje na tere-
nu, imaju projekt zaštite i obnove kestenovih šuma 
te da su u suradnji s Hrvatskim šumarskim insti-
tutom iz Jastrebarskoga poduzeli konkretne mjere 
zaštite kestenovih šuma u svojoj zoni odgovorno-
sti te da dodatno pošumljuju prostor kod Hrvat-
ske Kostajnice i Petrinje sadnicama ovoga drveta. 

Unatoč obolijevanju, priroda i šumarska struka 
tijekom prošlih su se godina pobrinuli da kesten 
stekne otpornost i vitalnost. Pored toga, na pro-
storu Banovine pronađene su mikrolokacije na ko-
jima se nalaze stabla pitomoga kestena s krupnim 
plodovima i koja su potpuno imuna na bolesti, što 
je predmet znanstvenog istraživanja i proizvod-
nje sadnog materijala, ističe Petrović dodajući da 
šumari dijele jedinstven interes s pčelarima da se 
zaštite i održivo razvijaju kestenove sastojine. U 
nizu mjera i postupaka koji se provode određeni 
su prioritetni ciljevi, među kojima je zabrana svih 
radova u privatnim i državnim kestenovim šuma-
ma dok je kesten u cvatu.
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Dalmatina 2014. ispunila pčelarska očekivanja

U 
Splitu je petu godinu zaredom, a četvrtu 
u hotelu Zagreb u naselju Duilovo, održan 
međunarodni pčelarski sajam pod nazivom 
Dalmatina 2014. Otvorenju najveće pče-

larske manifestacije na jadranskoj obali nazočili su 
brojni pčelari, predstavnici Hrvatskoga pčelarskog 
saveza i predstavnici jedinica lokalne uprave, a sve 
su popratili brojni mediji. Nakon kratkih pozdravnih 
govora Ivana Mravka, predsjednika Saveza pčelar-
skih udruga Splitsko-dalmatinske županije, potpred-
sjednika HPS-a i glavnog organizatora sajma, te To-
mislava Gerića, tajnika HPS-a, Dalmatinu je otvo-
rio zamjenik župana Splitsko-dalmatinske županije 
Ante šošić. Nakon otvorenja uzvanici su u pratnji 
čelnih ljudi sajma obišli izlagače pčelinjih proizvoda i 
opreme za pčelarstvo.

Na sajmu je bilo sedamdesetak izlagača pčelinjih 
proizvoda i opreme za pčelarstvo iz cijele Hrvatske, 
kao i iz inozemstva. Na brojim štandovima lokalnih 
pčelara, ali i pčelara iz drugih dijelova Lijepe Naše, 
mogla se kušati cijela paleta iznimno kvalitetnih pro-
izvoda koje su sakupile vrijedne ruke pčelara uz po-
moć svojih još vrednijih pčelica. Razne sorte dalma-
tinskih medova, propolis, cvjetni prah te neizostav-
na, i najvrednija, matična mliječ mogli su se kupiti po 
vrlo povoljnim sajamskim cijenama.

Čini se da se povećanje broja pčelara, koje traje već 
četiri godine i vjerojatno je potaknuto gospodarskom 
krizom, ali i iznimno povoljnim načinom dodjeljivanja 
državnih potpora, nastavlja i dalje. Trgovci pčelarskom 
opremom trljali su ruke, a pčelari su u svoja vozila 
spremali najrazličitiju pčelarsku opremu, od košnica, 
vrcaljki, zaštitne opreme do sterilizatora voska.

Uz mnogobrojnu ponudu opreme, veliku su pozor-
nost posjetitelja privukle i stare košnice − pravi mu-
zejski eksponati – među kojima se posebno isticala 
staklena košnica (apisarij) koju su na svom štandu 
postavili pčelari iz Pčelarske udruge Trogir.

Ovogodišnja je sezona mnogim dalmatinskim pče-
larima s aspekta proizvodnje meda bila iznimno do-
bra. Dobro vrcanje meda od kadulje i klena te još 
bolje onoga od vrijeska učinila je ove pčelare nakon 
mnogo godina iznimno zadovoljnima. 

Sajam je bio i edukativnoga karaktera, pa se organi-
zator pobrinuo da se i ove godine održi niz zanimljivih 
predavanja o tehnologiji pčelarenja, bolestima, pče-
linjim proizvodima i medonosnim pašama. Zlatko 
Tomljanović, glavna osoba zadužena za predavanja 
i desna ruka organizatora za edukativni dio sajma, 
doveo je u Split eminentne znanstvenike i pčelarske 
stručnjake iz čitave Europe.

Prvi dan Dalmatine počeo je vrlo važnim predava-
njem o pčelinjim bolestima, s naglaskom na vrstu 
Nosema ceranae te na virusne bolesti pčela. Preda-
vanje je održala profesorica Nada Plavša s Poljopri-
vrednog fakulteta iz Novog Sada, a u njemu se do-
taknula najvažnijih osobina uzročnika, dijagnostike, 
terapije te u konačnici možda i najvažnijega − pre-
ventivnih mjera, za koje je zadužen sam pčelar.

Vedran Lesjak, 
urednik časopisa 
Hrvatska pčela i 
pčelar hobist

Glavni je organizator sajma Savez pčelarskih 
udruga Splitsko-dalmatinske županije, koji je 
osnovan 2010. godine s ciljem povezivanja i stva-
ranja jačeg tijela za ostvarivanje zajedničkih ciljeva 
na području Dalmacije. Savez trenutačno čini 20 
udruga s ukupno više od 800 pčelara, koji zajedno 
posjeduju više od 35 000 pčelinjih zajednica.
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Zanimljivo predavanje održao je Ari Seppälä, sa-
vjetnik za pčelarstvo Finskoga pčelarskog saveza. 
Okupljene je upoznao s najvažnijim karakteristikama 
pčelarstva u Finskoj. Iako su klimatski uvjeti, me-
donosno bilje i način pčelarenja potpuno različiti, 
iz izloženoga se dalo zaključiti da su nam problemi 
uglavnom slični.

Sa Sveučilišta u Lisabonu došla je mlada znanstve-
nica A. S. Lima, koja je održala predavanje na temu 
borbe protiv varooze. Uz najznačajnije karakteristike 
i načine suzbijanja varooze okupljene je upoznala i 
sa stanjem pčelarstva u Portugalu.

Uslijedila su dva predavanja vezana uz ekonomiku 
pčelarenja. Prvo je održala Mira Krneta upoznavši 
okupljene sa specifičnostima financiranja malo-
ga gospodarstva u Hrvatskoj, dok je predstavnica 
Hrvatske poljoprivredne agencije izlagala o dobro-
voljnom označavanju meda znakom „Med iz Lijepe 
Naše”.

Drugi dan sajma održana su dva, možda i najvažnija, 
predavanja uglednih domaćih znanstvenica. Svima 
već dobro poznata dr. sc. Ivana Tlak-Gajger i ovaj 
je put održala predavanje za koje je bio velik interes 
među pčelarima, i to na temu utjecaja epidemiologi-
je značajnih bolesti na biološko-uzgojno stanje pče-
linjih zajednica. 

Ono što smo svi već godinama naslućivali, a to je 
loša kvaliteta pčelinjeg voska, samo je potvrdila nova 
doktorandica Agronomskog fakulteta u Zagrebu Li-

dija Svečnjak, mag. ing. agr. U svom izlaganju upo-
znala nas je s problemima vezanima uz zagađenost 
pčelinjeg voska drugim tvarima koje nisu pčelinjeg 
podrijetla. U suradnji s kolegama s Veterinarskog 
fakulteta i s Instituta „Ruđer Bošković” iz Zagrebu 
razvila je brzu i učinkovitu metodu za detekciju ne-
dopuštenih primjesa u pčelinjem vosku. 

U sklopu edukativnoga djela održane su i tri radioni-
ce, i to Ivana Miličevića (iz BiH) o hibridnim satnim 
osnovama, Gorana Kladarina o novom tipu hranilica 
te Radivoja Maksimovića (također iz BiH) o enzim-
skim pogačama za pčele.

I ove su godine organizatori Dalmatine proveli na-
tjecanje pčelara i pčelarskih organizacija u kvaliteti 
sortnih medova. Na Agronomskom fakultetu u Za-
grebu izvršena je fizikalno-kemijska i organoleptička 
analiza 81 uzorka meda. Zlatom su nagrađena 32 
uzorka, srebrom 28, dok je brončano odličje dobio 
21 uzorak. Ukupni šampion natjecanja bio je med 
medljikovac pčelara Petra Čokolića iz Novih Sela, 
koji je za svoj uspjeh nagrađen novom četverookvir-
nom ručnom vrcaljkom. Drugo mjesto pripalo je Ma-
rijanu Zriliću za med od kadulje, za što je nagrađen 
bačvom od nehrđajućeg čelika, dok je treći bio ta-
kođer med medljikovac, ali ovog puta pčelara joška 
Kristića, kojeg je organizator za njegov uspjeh na-
gradio novom, kompletnom LR košnicom.

  ZAšTO DALMATINA
− Želimo da ovaj sajam bude 
mjesto razmjene informacija, 
edukacije, uspostavljanja kon-
takata, ali isto tako i mjesto 
stvaranja novih inicijativa i ide-
ja koje će domaću proizvodnju 
približiti europskom tržištu − 
naglasio je Ivan Mravak.
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Hlebine 2014. − osamnaest im je godina tek

O
samnaesti put zaredom pčelari Pčelarske 
udruge „Lipa” iz Koprivnice i Koprivničko-
križevačka županija, uz pomoć Hrvatsko-
ga pčelarskog saveza, Općine Hlebine, 

Osnovne škole Hlebine i Župe sv. Katarine iz Hle-
bina, organizirali su tradicionalne pčelarske susrete 
povodom blagdana svetog Ambrozija. Ove godine 
manifestacija je održana 7. prosinca, na sam blagdan 
sv. Ambrozija, milanskog biskupa iz 4. stoljeća koji je 
od davnina zaštitnik pčela, pčelara, licitara i svjećara. 
Za njega se govori da mu je kao bebi pčela sletjela na 
usne, a da je kasnije, zbog vrlo lijepih propovijedi, iz 
njegovih usta izlazio med. 

Prvo i najstarije pčelarsko druženje u novijoj hrvatskoj 
povijesti napokon je postalo punoljetno. Prvi susreti 
pčelara povodom blagdana svetog Ambrozija održani 
su na istome mjestu 7. prosinca 1997. godine. Tada 
je to bila jedinstvena manifestacija koja je u Hlebine 
privukla više stotina pčelara iz svih krajeva Lijepe 
Naše. Od tada pa do danas kroz Hlebine su prošli 
mnogobrojni pčelari, posvećene su mnoge zastave 
pčelarskih udruga, a 2004. godine u Hlebinama je 
predstavljen i pčelarski Red sv. Ambrozija.
 

U Osnovnoj školi Hlebine organizirana je prodajna 
izložba pčelinjih proizvoda te opreme za pčelarstvo. 
U kratkoj ceremoniji otvorenja sama čast da susrete 
proglasi otvorenima pripala je načelnici Općine Hlebi-
ne Božici Trnski. Pohvalama se osvrnula na proteklih 
osamnaest godina te naglasila da želi da manifestaci-
ja i dalje ostane okupljalište svih pčelara Lijepe Naše.

Povorka pčelara tradicionalno je krenula od škole 
prema crkvi svete Katarine, a predvodili su je članovi 
Reda sv. Ambrozija iz pčelarskih udruga iz Koprivni-
ce, Varaždina, Belog Manastira, Ludbrega i Osijeka, 
kao i gosti pčelari iz susjedne Mađarske.

Već tradicionalno, na svoj osebujan način, Stipa Ko-
vačić iz Darde u Baranji iznio je osvrt na proteklu pče-
larsku godinu, prema riječima starih pčelara najlošiju 
u posljednjih pedesetak godina. Nakon svete mise 
pčelari, od kojih se mnogi jednom godišnje sretnu tek 
ovdje, nastavili su se družiti i veseliti s nadom u bolju 
pčelarsku sezonu.

Da nije vrijednih ruku pčelara Pčelarske udruge „Lipa” 
iz Koprivnice, ali i ostalih iz Koprivničko-križevačke 
županije, ne bi se ove godine slavilo osamnaesto dru-
ženje. Stoga ima treba od srca zahvaliti na učinjeno-
me i pružiti im punu podršku i pomoć da tako nastave 
i dalje.

Vedran Lesjak, 
urednik časopisa 
Hrvatska pčela i 
pčelar hobist
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Matija Bučar, prof. 
pčelar iz Petrinje

Livadni mak (Papaver rhoeas L.)

M E D O N O S N O  B I L J E

L
ivadni (poljski) mak (mak turčinak) iznimno je 
lijepa jednogodišnja zeljasta biljka „utkana” u 
pejzaž žitnih polja kao njihov ukras. Stabljika 
maka puna je mliječnog soka, posuta dlači-

cama, a visoka od 25 do 80 centimetara. Prizemni su 
mu listovi složeni u rozetu, rasperani, odebljalih pe-
teljki. Listovi su na stabljici sjedeći, raznolikih oblika 
s nazubljenim i različito urezanim režnjevima. Lijepi i 
vrlo upadljivi cvjetovi jarko crvene boje nalaze se na 
dugim dlakavim peteljkama. Na bazi latica nalaze se 
crne pjege koje „upućuju” kukce prema prašnicima. 
Raste kao korov po njivama, ali ga ima sve manje 
zbog upotrebe herbicida. Zato ga češće nalazimo 
po napuštenim mjestima, željezničkim nasipima, uz 
putove, grmlje i živice te na ruderalnim lokalitetima. 
Raste do 800 metara nadmorske visine.

Mak se odavno uzgajao kao ukrasno cvijeće, tako 
postoje arheološki nalazi koji svjedoče da je čak 
5000 godina pr. Kr. uzgajan na području tadašnje 
Mezopotamije, dok je u grčkoj mitologiji bio pove-
zan s Demetrom, božicom plodnosti i poljoprivrede. 

Simbolika cvjetova maka proteže se od prvih ratara 
preko Sumerana do modernih političkih pokreta i 
stranaka. Nakon bombardiranja Flandrije makovi su 
poput krvi poginulih vojnika pokrili tamošnja polja i 
tako postali simbolom ratnih veterana Prvoga svjet-
skog rata. U našim je krajevima opjevan u pjesmi 
„Crveni makovi” Mihovila Pavleka Miškine, koja go-
vori o feudalcima koji su ugnjetavali kmetove.

Cvjetovi poljskog maka su ljekoviti. Za razliku od 
srodnoga opijumskog maka (P. somniferum), koji 
sadržava otrovni morfin, poljski se mak može davati 
i djeci (za olakšavanje bolova i teškoga kašlja te kao 
blagi sedativ kod dojenačkih grčeva), a utvrđena su 
mu i antikancerogena svojstva. Jestive sjemenke 
odavno se koriste u kolačima i savijačama (makov-
njačama) te kao dodaci raznim pekarskim proizvodi-
ma. Iz cvjetova se dobiva crvena boja kojom se boje 
tinte, sokovi i vina.

Cvjeta od svibnja do lipnja, a iz cvjetova pčele sku-
pljaju veće količine peluda, koji je plave boje.
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Program edukacije u Krapini

Udruga pčelara Krapina i ove je godine organizirala 
niz stručnih predavanja za svoje članove, a za pče-
lare početnike inicirala je pokretanje pčelarske ško-
le, odnosno stručnog osposobljavanja za zanimanje 
pčelar.
Udruga je tako na temelju natječaja Krapinsko-za-
gorske županije, to jest Javnog poziva za edukaciju 

korisnika mjera ruralnog razvoja: Organizacija pre-
davanja i savjetovanja, u studenome organizirala 
šest predavanja:

Utjecaj pčelara na produktivnost pčelinjih dru-1. 
štava u lošim klimatskim okolnostima (dr. sc. 
Goran Mirjanić, BiH)
Tehnologija pčelarenja (dr. sc. Goran Mirjanić, BiH)2. 
Zimsko uginuće kao posljedica prihrane pčela 3. 
(Milanko Barać)

U Brčkom potpisan Dogovor o suradnji

U Brčkom je dana 29. studenoga 2014. godine u 
prostoru Skupštine Brčko distrikta BiH održano za-
nimljivo okupljanje pčelara iz 18 pčelarskih udruženja 
takozvane južne panonske regije, odnosno središ-
njega dijela sjevera bivše Jugoslavije, prostora koji 
je danas podijeljen između triju novih država: Repu-
blike Hrvatske, Republike Bosne i Hercegovine i 
Republike Srbije. Tim smo povodom razgovarali s 
Andrijom Grbešom, predsjednikom Udruženja pče-
lara Slavonije i Baranje „Radilica” iz Osijeka, jednim 
od sudionika okupljanja u Brčkom. Naime, nositelj 
ove inicijative, koja je ugrađena u njezin statut još 
prije deset godina, upravo je Udruženje pčelara Sla-
vonije i Baranje „Radilica” iz Osijeka, koje se zalaže 
za kvalitetan razvoj pčelarstva, poticanje suradnje 
i druženja te razmjenu savjeta i iskustava svih gru-
pacija u području pčelarstva, ali i ostalih simpatize-
ra. Trud „Radilice” i kvalitetu njezina rada uočili su 
pčelari južne Slavonije i zapadnog Srijema, odnosno 
pčelari Vukovarsko-srijemske i Brodsko-posavske 
županije, koji uz pomoć „Radilice” i po njezinim pra-
vilima ocjenjuju med i organiziraju pčelarske sajmo-
ve. Želju za suradnjom s „Radilicom” zatražila su, a 
potom i potpisala ugovor o njoj, i udruženja iz Apati-
na, Bogojeva, Bačke Topole u Vojvodini (u Republici 
Srbiji), kao i pčelari iz Vinice (iz Republike Makedoni-
je). Članovi „Radilice” sudionici su na kantonalnom 
sajmu i na ocjenjivanju meda u Tuzli (BiH) i na njemu 
čine glavni sud uz pčelare iz Udruge pčelara „Nek-
tar” iz Vinkovaca. 

Što se to zapravo dogodilo u gradu na Savi koji je 
spomenut na samome početku? Pčelari PU „Mati-
ca” Brčko već duži niz godina organiziraju sajam i 
ocjenjivanje meda uz patronat pčelara iz „Radilice”, 
kod koje i oni sudjeluju svake godine. Razvila se 
stvarna i iskrena suradnja iz koje je zaživjela nave-
dena ideja pčelara „Radilice”, a kojoj su se pčela-
ri „Matice” svesrdno pridružili. Inicijativa je okupila 
impozantan broj od 18 udruženja iz regije kojima se 
program sviđa i koja žele proširenje članstva, stoga 
je i potpisan ugovor o uzajamnoj suradnji. Udruge 
potpisnice ugovora su: UP „Matica” Brčko, UPSiB 
„Radilica” Osijek, UP „Nektar” Vinkovci, PU „Cvel-
ferija” Vrbanja, DP Šabac, UP Tuzla, UP Semberija, 
DP „Nukleus” Valjevo, UP Gradačac, UP „Matica” 
Bijeljina, UP „Bagrem” Zvornik, UP Loznica, UP 
„Majevačka košnica” Ugljevik, UP „Zlatna košnica” 
Lopare, UP „Maja” Pelagičevo, UPG „Pčela” Rahić 
Gornji, UP Petrovo i UP „Maslačak” Šamac. Sva 

pčelarska udruženja koja su potpisala Dogovor o 
suradnji dobila su njegov primjerak, koji sadržava 11 
članaka. 

Na kraju su dva predsjednika − nositelji projekta An-
drija Grbeša, predsjednik UPSiB „Radilica” Osijek, 
i Velimir Živanović, predsjednik PU „Matica” Brč-
ko − potpisala zasebne ugovore o suradnji između 
svojih dviju udruga. 

Članak 5. Dogovora o suradnji odnosi se samo 
na područje pčelarstva, i to na razmjenu domaćih 
i stranih predavača s područja pčelarstva i ostalih 
vezanih uz isto područje, na organizaciju studijsko-
obrazovnih putovanja i razmjenu praktičnih spoznaja 
o razvoju pčelarstva i zaštiti prirode, životinja, ljudi 
i voda, na unapređenje poljoprivrede, voćarstva i 
šumarstva, na razvoj i provođenje zajedničkih in-
teresa u vezi s raznim donacijama i projektima iz 
EU-a i svega ostaloga što je u zajedničkom interesu 
obiju dogovorenih strana. Suradnja se nadalje od-
nosi i na razmjenu informacija važnih za napredak, 
razvoj i zaštitu pčelarstva i ostaloga navedenoga, na 
provođenje obuke ocjenjivača u postupku ocjenji-
vanja kvalitete meda, njegovih sastojaka, proizvoda 
na bazi meda i ostalih pčelinjih proizvoda, primje-
rice likera, svijeća, mješavina s raznim voćem (tzv. 
kandiranog meda), kolača i mnogih apiterapijskih 
proizvoda te na stvaranje interesa pčelara i njihove 
okoline za razvoj dobrih međuljudskih odnosa, za 
druženje članova obiju ugovorenih strana, njihovih 
obitelji, simpatizera, sponzora i uopće ljubitelja pri-
rode i životinja u razumnim oblicima. Zabranjeno je 
uvođenje bilo kojih ekstremnih grupacija.

Tekst i fotografije: Milan Kramer
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Proslava blagdana svetog Ambrozija u Istri

U petak 5. prosinca 2014. pedesetak se pčelara iz 
Istarske županije tradicionalno sastalo da bi obilježili 
blagdan svog zaštitnika − svetog Ambrozija. I ove se 
godine sveta misa održala u crkvi svetog Jurja u Sta-
rom Pazinu. Velečasni Marijan Kancijanić pozdravio 
je pčelare iz Pule, Buja, Umaga, Novigrada, Poreča, 
Labina, Buzeta i Pazina kao čuvare prirode, koja je 
u posljednje vrijeme sve ugroženija, te kao skromne i 
radišne ljude koji se skrbe za zdravlje i opstanak jed-
ne od najkorisnijih životinjskih vrsta, ali i pobornike 
zdravlja koje se krije u pčelinjim proizvodima.

Zbog ovih je vrlina i biskup Ambrozije u svoje vrijeme 
uzdizao pčele na pijedestal uzvišenih bića, a pče-
linju zajednicu isticao u svojim govorima kao uzor 
skladnoga društva u kojem vlada red i rad. Nadah-
nut legendom koja govori o čudesnom Ambrozijevu 
izlječenju iz njegova najranijega djetinjstva te uvjeren 
da pčelare na njihovu putu prati svjetlo kojim ih je 
obasjao njihov svetac zaštitnik, velečasni je pozvao 
istarske pčelare da se i dalje bave ovim plemenitim 
pozivom i da svoja znanja, iskustva i ljubav prema 
pčelama nastave prenositi na mlade. 

Nakon završetka svete mise pčelari su se okupili 
ispred crkve radi zajedničkog fotografiranja, a po-
tom su se uputili u restoran Jelenić nedaleko od Pa-
zina, gdje su nastavili proslavu uz dobro jelo i vino, 
zvuk harmonike i pjesmu. U opuštenoj i prijateljskoj 

atmosferi pčelari su još jednom dokazali da su poput 
jedne obitelji povezane zajedničkim ciljem: unaprje-
đivanjem pčelarstva u svojoj županiji. Da su ta bli-
skost i zajedništvo jamstvo za opstanak i napredak 
društva, ali i struke, ponovio je u svojem obraćanju 
prisutnima i Alojz Sinčić iz Udruge pčelara Bujštine, 
iskoristivši prigodu i za recitiranje stihova iz svoje 
zbirke „Stari hrast”. 

Dobri duh svetog Ambrozija i pozitivne pčelarske vi-
bracije osjećali su se čitavo vrijeme druženja, koje je 
potrajalo satima i dodatno potvrdilo da su zajedniš-
tvo i moralno-etičke vrijednosti snaga koju moramo 
njegovati i usaditi u nove generacije.

Damir Gregurić

Uzgoj i selekcija matica (Josip Križ)4. 
Ekotoksikologija i pčelarstvo (Ivan Tucaković)5. 
Anafilaktički šok − kako pomoći sebi i drugima 6. 
(Kristina Tušek, dr. med.).

Velik broj novih članova potaknuo je Udrugu pčela-
ra Krapina da u suradnji s Pučkim otvorenim učili-
štem iz Krapine organizira pčelarsku školu. Tako je 
11. studenoga 2014. godine 30 polaznika upisalo 
program stručnog osposobljavanja za obavljanje 
poslova pčelar/pčelarica. Predavači su doc. dr. sc. 
Ivana Tlak Gajger, dr. med. vet. Zlatko Tomljanović 
i Matija Bučar.

Na prijedlog Udruge pčelara Krapina uz redovan 
program i praksu na pčelinjaku, u ukupnom trajanju 
od 160 sati, polaznicima će se omogućiti i stjecanje 
praktičnih znanja za rad „u garaži”. Budući da Udru-

ga pčelara Krapina posjeduje vlastiti strojni prsten 
opreme za pčelarstvo, polaznici osposobljavanja 
moći će naučiti i kako samostalno pretopiti i dezin-
ficirati vosak u sterilizatoru, izraditi satne osnove uz 
pomoć kalupa, pripremiti okvire, izraditi pogače, na-
učiti upotrebljavati dekristalizatore, refraktometre i 
slično.

Ulaganje u znanje i stalna edukacija nemaju alter-
native, posebice u pčelarstvu, stoga Udruga pčela-
ra Krapina zahvaljuje Krapinsko-zagorskoj županiji 
i Gradu Krapini na financijskoj potpori programa 
edukacije te Pučkome otvorenom učilištu Krapina i 
Zavodu za hitnu medicinu Krapinsko-zagorske žu-
panije na suradnji.

Marina Brlobuš Jug, 
tajnica Udruge pčelara Krapina
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Druženje pčelara Ružića i Drniša

Članovi Udruge pčelara „Čikola” iz Ružića upriličili 
su druženje u Kadinoj Glavici u Općini Ružić, na ima-
nju pčelara Bere Gorete. Na druženju su, po običaju, 
dominirale pčelarske teme s mnogo emocija. Pred-
sjednik udruge Željko Mrđen prisjetio se svega što 
je udruga postigla tijekom proteklih godinu dana. S 
ponosom je istaknuo da su 32 člana završila pčelar-
sku školu, što će unaprijediti pčelarstvo ovoga kraja. 
Na dobrom su putu i da nabave mlin za mljevenje 
šećera, miješalicu za spravljanje pčelarskih pogača, 
stroj za vakuumiranje, vagu, parni topionik, vrcaljku, 
aplikator za oksalnu kiselinu i drugo. Da je udruga 
aktivna, vidi se i po tome što se planira posjet sajmu 
Dalmatina i sajmu u Gudovcu. Predsjednik je ista-
knuo i da udruga podržava ideju o osnivanju župa-
nijskog saveza, za što je i dana suglasnost, a vjeruje 
i da će se održati još jedna pčelarska škola. Pčelari 
ove udruge poštuju dobru pčelarsku praksu, dolaze 
na sastanke i sretni su kad pomažu jedni drugima, 
no predsjednika ljuti što još ima pčelara koji nisu u 
udruzi i koji nisu za suradnju.

U razgovor se uključio i njegov dopredsjednik Pe-
tar Matić napomenuvši da se udruga slaže s idejom 
klasifikacije dalmatinskog meda. Udruga će u slje-
dećem razdoblju donirati med humanitarnim orga-
nizacijama, kao i drugim potrebitima. Sadit će se 
medonosne biljke, što je želja i 89-godišnjeg Ivana 
Ivića, prvog predsjednika udruge. Članovi udruge 
imaju punu pomoć i podršku predsjednika općine 
Josipa Sučića, s kojim dobro surađuju, no voljeli bi 
da mediji malo više populariziraju pčelarstvo.

U raspravu se uključio i blagajnik udruge Dražen 
Bilić, koji je izrazio želju da u Hrvatskoj pčeli bude 
više članaka o pčelarstvu u južnim krajevima Hr-
vatske. Mladi se pčelari teško snalaze jer je goto-
vo sva literatura o pčelarstvu pisana za područja 
sjevernijih krajeva Lijepe Naše. Svoje je izlaganje 
Dražen završio jednom indijanskom poslovicom: 
Zemlja pruža dovoljno da zadovolji potrebe svakog 
čovjeka, ali ne i dovoljno da zadovolji pohlepu sva-
kog čovjeka.

Član Mate Reljanović istaknuo je da je ponosan na 
članstvo u udruzi jer ima punu podršku kolega i uvi-
jek dobije odgovor na sva pitanja koja ga zanimaju.

Berislava Šperandu najviše živciraju neodgovorni 
pčelari koji bez dopuštenja postavljaju svoj pčelinjak 
na lokacije na koje su već upisani pčelari koji poštuju 
sve smjernice koje donosi HPS. Pored toga, već su 
više godina prisutni i problemi s pticom pčelaricom, 
a sada i sa smeđim medvjedom, koji rade štetu.

Pčelar Bere Goreta jedan je od starijih pčelara. Živio 
je i radio u Njemačkoj 36 godina, ali je i pčelario te 
kao hobist proizvodio med i druge pčelinje proizvo-
de (primjerice svijeće s ukrasima od pčelarskog vo-
ska, za koje ima i kalupe). Svoja iskustva nesebično 
prenosi pčelarima te je tako i ovom prilikom pokazao 

košnice od stiropora i od drveta s utorima, a koje 
se u Hrvatskoj ne proizvode. „A zašto ne ako su ta-
kve košnice praktičnije?” pita se Bere. Svoja je prva 
iskustva stekao od pčelara iz Njemačke koji je bio 
profesor na fakultetu, a koji je tada imao 82 godine. 
Iskustva iz Njemačke, ali i Hrvatske, pomogla su mu 
da bude savjestan i dobar pčelar.

Ako smo nešto iz ovog članka zapamtili − bit će mi 
drago − a posebice onu da budemo savjesni i dobri 
pčelari.

Ivan Eberhart, Knin
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Pčelarski savez Vukovarsko-srijemske županije

organizira

12. Međunarodni pčelarski sajam u Vinkovcima

koji će se održati na novoj suvremenoj lokaciji

13. i 14. ožujka 2015.godine.

(dodatne obavijesti biti će objavljene u časopisu Hrvatska pčela 
u veljači 2015. godine)

     Predsjednik PSVSŽ
Stipo Rimac, dipl. iur.

Prodajem sjeme facelije iz 2014. Mogućnost dosta-
ve pouzećem.
GSM. 098/1680-915
          098/763-962

Prodajem oko 2000 rabljenih AŽ-standard okvira.
GSM. 091/513-6452

Prodajem lipove okvire, AŽ-grom i AŽ-standard.
GSM. 099/720-2290

Prodajem jednoosovinsku prikolicu, zatvorenu, nje-
mačka proizvodnja, 1993. godina, unutra 2x3m, po-
godno za vrcanje, 4.300 kuna.
GSM. 091/4400-369

Povoljno prodajem 18 LR košnica s pčelama.
Tel. 049/238-264

Prodajem inox otklapač saća, radi na principu grija-
čeg noža, struja, termostat 55-100 C, 2000 w. Slike 
na upit. Cijena 3.500 kn.
GSM. 099/401-6561

Prodajem kamion TAM 122, 92. god, registriran za 
prijevoz kontejnera i bačve 300 kg za med.
GSM.  091/330-6197

Prodajem sadnice evodije (pčelinje drvo) visine oko 
180 cm po 30 kuna. Isporuka iz Ludbrega.
GSM. 098/284-412

Prodajem polovni mlin za šečer. Imotski.
GSM. 098/758-508

Prodajem cvjetni med i satne osnove iz vlastitog voska.
GSM. 091/2233-225

Prodajem 8 farar nastavljača s pčelama na auto prikolici. Kupcu pokla-
njam 160 komada praznih okvira, 120 okvira sa saćem i novi sakupljač 
peluda s podnicom.
GSM. 099/844-1124

Prodajem sjeme facelije iz 2014. godine. 
Moguće dostava pouzećem
GSM. 098/166-8448
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Udruga pčelara „Lipa” iz Pazina pod pokroviteljstvom Istarske županije i Grada Pazina te u suorganiza-
ciji s LAG-om „Središnja Istra” organizira međunarodnu prodajnu izložbu pčelarske opreme, pčelarskih 

proizvoda i stručno-znanstveni skup

10. DANI MEDA PAZIN 2015.
27. − 28. veljače 2015.

Manifestacija 10. Dani meda Pazin 2015. održat će se na novoj lokaciji, u prostorima nove sportske dvorane.

PROGRAM MANIFESTAcIjE 
PETAK, 27. veljače 2015.

10:00 - svečano otvaranje izložbe
18:30 - svečana dodjela priznanja za najbolje ocjenjene vrste meda (dvorana za predavanja)

prigodni program  •	
pčelarsko druženje•	

SUBOTA, 28. veljače 2015.
9:30 – 13:30 - stručno-edukativni skup (dvorana za predavanja)
11:00 - Pokazno-edukacijsko ocjenjivanje senzorskih odlika meda (sala za degustacije )

NAPOMENA:
Izložba je otvorena 27. veljače 2015. od 10:00 do 20:00 sati i 28. veljače 2015. od 9:00 do 19:00 sati.
Ulaz na izložbu i predavanja je besplatan. 

Izlagači koji su dosad izlagali na našoj izložbi ostvaruju prednost ako se prijave i uplate kotizaciju do 10. 
veljače 2015. godine.

Sve se obavijesti mogu dobiti kod Ranka Anđelinija, predsjednika Udruge pčelara „Lipa” iz Pazina, na broj 
099/8016-787 ili na e-adresu vina.andjelini@gmail.com, odnosno kod Željka Ravnića na broj 099/8201-
502 ili na e-adresu zeljko.ravnic@gmail.com, kao i na internetskoj stranici www.lipa-pazin.hr.



SIJEČANJ - 2015. HRVATSKA PČELA SIJEČANJ - 2015.HRVATSKA PČELA

35

O G L A S I



SIJEČANJ - 2015. HRVATSKA PČELA

36

Članovi Hrvatskog pčelarskog saveza plaćaju članarinu preko pčelarskih udruga u iznosu od 
225,00 kuna, u što je uključeno i dobivanje časopisa. Pretplata samo za časopis Hrvatska pčela 
iznosi 270,00 kuna, a za inozemstvo 39,00 EURA. Cijena pojedinog broja za Hrvatsku iznosi 30,00 
kuna. Časopis izlazi u 11 brojeva, u nakladi od 7 200 primjeraka. Pretplata se tijekom godine ne 
može otkazati, a prima je Hrvatski pčelarski savez na IBAN broj: HR252484008-1100687902. 
Tiskara je "Grafika Markulin".
Upute za pripremu komercijalnih oglasa
Komercijalni oglasi moraju biti grafički pripremljeni i u pdf formatu dostavljeni najkasnije do 10. u 
mjesecu. 
Cijena oglasa:
1/1  (16x24 cm) 4.200,00 kn  
1/2   (16x12 cm) 2.500,00 kn  
1/3              (16x7,5 cm) 1.800,00 kn   
1/4 (16x6 cm, 8x12 cm) 1.300,00 kn
1/8 (5x8 cm) 650,00 kn     
Popust na komercijalne oglase: 4x oglas -10%; 5-8x oglas -20%; 9-12x oglas -30%
Za sadržaj oglasa odgovaraju oglašivači.
Upute za pripremu malih oglasa građana
Mali oglasi moraju biti dostavljeni najkasnije do 10. u mjesecu za objavu u sljedećem broju ča-
sopisa.  Svaki član HPS-a i pretplatnik na časopis ima pravo iskoristiti jedan besplatni mali oglas 
godišnje. Svi sljedeći mali oglasi naplaćuju se 4,00 kune po riječi, a oglas mora sadržavati naj-
manje 10 riječi.
Upute za pripremu tekstova za objavu u časopisu Hrvatska pčela
Rukopisi i fotografije za objavu u časopisu primaju se najkasnije do 10. u mjesecu, te se nakon 
objave ne vraćaju. Autorski honorari plaćaju se po jednoj kartici, koja sadržava 1.450 znakova, u 
iznosu od 75,00 kuna/kartici. Za sadržaj tekstova odgovaraju sami autori. Ostali mediji koji preu-
zimaju tekstove, obavezno moraju navesti izvor informacija.

I N  M E M O R I A M

GORDAN TOMLjANOVIĆ (1980. − 2014.)
U utorak 2. prosinca 2014. godine, nakon kratke i teške bolesti, u 34. godini prerano nas je 
napustio vrijedan član Udruge pčelara „Drača” iz Senja − Gordan Tomljanović. 
Teško je uopće pisati o Gordanu u prošlom vremenu... Bio je ponajprije obiteljski čovjek, 
sasvim sigurno perspektiva i budućnost pčelarstva u gradu pod Nehajem, a i mnogo šire.
Sa svojom je obitelji živio u jednome malenome selu iznad Senja – u Alanu. Uživao je na 
svojemu imanju, a kako nije želio živjeti u gradu, odabrao je život na selu, gdje je pronašao 
sve: obitelj, prijatelje, pčelinjak, a bio je i predsjednik svoga mjesnoga odbora. Gordan je 

bio velik radnik s mnogo ambicija, a živio je isključivo od svoga rada, pri čemu je veliku podršku i pomoć 
imao i od svoje supruge. Ove su godine oboje završili i pčelarsku školu u Senju. Užitak je bio s Gordanom 
razgovarati o pčelarstvu. Bio je iznimno pametan mlad čovjek i imao je svoju viziju pčelarenja, a rado je 
svoje zamisli i saznanja dijelio s nama ostalim kolegama. 
Ne treba ni govoriti koliko je planova imao tako mlad i sposoban dečko. Sa svoje 33 godine mogao je sve 
što je zaželio, no život je katkad okrutan i planovi nam se sruše u trenu. 
Gordan će vječno živjeti s nama i nikada ga nećemo zaboraviti.

Udruga pčelara „Drača” Senj

ANTON cAPIĆ (1936. – 2014.)
Dana 13. studenoga 2014. napustio nas je naš Tonči, inicijator osnivanja našega pčelar-
skoga društva. Od samoga početka pa sve do posljednjega dana aktivno je sudjelovao u 
radu njegova upravnoga odbora. U pčelarstvo se zaljubio još kao dječak, pomažući svome 
djedu i ocu. Tijekom mnogih godina rada stekao je veliko znanje koje je nesebično prenosio 
na mlade pčelare. Redovito se odazivao na akcije doniranja meda raznim ustanovama koje 
je organiziralo naše pčelarsko društvo. 
Zbog svoga velikoga zalaganja izabran je za doživotnoga počasnoga predsjednika našega 

društva. Kao čovjek i pčelar ostat će nam u trajnome sjećanju.

Počivao u miru.
Pčelarsko društvo „Kuš”

Grada Crikvenice i Vinodolske općine



            

 





 


 


















 






   

   


